
Vá�ení a milí ètenáøi, 

zdálo by se, �e je ten
správný èas na sloupek
o aktuálních zimních pro-
blémech v duchu rèení
�Únor bílý � pole sílí �
v Praze solí�. Zima se ale
vyvíjí trochu nevyzpytatel-
nì a Pra�any víc ne� úklid
snìhu zajímá odvoz komu-
nálního odpadu.

Od 1. ledna platí nový
zákon è. 185/2001 Sb.,
který prosadilo minister-

stvo �ivotního prostøedí s nìkterými poslanci ve snaze
øe�it neplacení za odvoz odpadu a vznik èerných sklá-
dek. 

V hlavním mìstì se dosud platilo za popelnici a pøi
v�ech výhradách k fungování odpadového hospodáø-
ství jsme dosáhli relativnì velmi dobrých výsledkù: asi
18 % objemu se tøídí a recykluje a zbylý odpad je za
pøísných ekologických kriterií spalován v Male�ické
spalovnì (s novì instalovaným unikátním èi�tìním
zplodin od dioxinù). Dr�eli jsme se zásady � kolik od-
padu vyprodukuje� a dá� do popelnice, tolik platí�.
Pøesto mìsto dotovalo odpadové hospodáøství více ne�
300 miliony korun.

Na nový zákon jsme reagovali návrhem jeho novely,
která v Poslanecké snìmovnì krátce pøed Vánoci tìsnì
pro�la do druhého ètení. Chtìl bych podìkovat v�em po-
slancùm, kteøí �mùj� pøedklad ve snìmovnì podpoøili
a vytvoøili prostor pro to, aby zákon umo�nil tøi rùzné
formy platby � �za popelnici� (tedy platbu odpovídající
mno�ství vyprodukovaného komunálního odpadu), po-
platek na hlavu (v�ichni platí stejnì � jak je dnes jedinì
mo�né) a také smluvní systém (dohoda o cenì za mno�-
ství odvezené firmou na konkurenèním principu, bez vli-
vu obce). Ka�dá obec by si mìla vybrat podle místních
podmínek.

Náøky tìch, kteøí dosud odpad pilnì tøídili, plnili jím
barevné kontejnery a mìli doma jednu popelnici odvá-
�enou jedenkrát týdnì, v�ak nepatøí na pra�skou radni-
ci, ale na M�P a do Poslanecké snìmovny.

Pevnì vìøím, �e rozum zvítìzí a my se je�tì vèas bu-
deme moci vrátit k zabìhlému systému. Pokud ne, ne-
zlobte se, prosím, na nás � jsme v tom nevinnì. V�ich-
ni máme �anci v èervnu, pøi volbách do Poslanecké
snìmovny, ptát se kandidátù, jaký systém platby za od-
pad pova�ují za správný a pak se rozhodnout, jak bu-
deme volit.

Jan Kasl,
primátor hlavního mìsta Prahy
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Ka�dé mìsto je pro architekta, her-
ce, autora, tvùrce kolá�í, èlena divadla
Sklep Davida Vávru víceménì �um-
ným, tedy i jeho rodi�tì. Dokonce Pra-
hu � spí�e její periferii � chtìl s re�isé-
rem Radovanem Lipusem zpracovat
do deseti dílù v rámci oblíbeného tele-
vizního cyklu ��umná mìsta�. Z fi-
nanèních a dramaturgických dùvodù
pak ��umné okraje� jako by vy�umìly.
Rozhovor o architektuøe Prahy a Váv-
rových projektech se v�ak pøed jeho
odjezdem do Londýna se ��umnými
mìsty� podaøilo uskuteènit.

Drá�dí Vás v pra�ské architektuøe
pøírùstky posledních let?

Panelová výstavba Prahy mì drá�dí ja-
koby víc, na�tìstí je hlavní mìsto uzavøený

celek a tìch nových pøírùstkù a� tolik není.
Spí� mì drá�dí nìkdy neuvá�ené boøení
starých domù z období historismu nebo

empíru, které jsou pak nahrazeny novými
stavbami. 

Co øíkáte souèasné bytové výstavbì?
Bytová výstavba se vìt�inou odehrává jako

snaha urèitých firem o rychlou výstavbu lu-
krativních bytù, které si nemohou dovolit
mladé man�elské páry, støední vrstva a stu-
denti. Chybí tedy sociální výstavba. A pøitom
jsou tady kapacity architektù, kteøí jsou
schopni tuto výstavbu dìlat nejenom levnì,
ale i u�lechtile. 

Jak se Vám bydlí na Dobe�ce?
Krásnì. Stù�ky novinového papíru jsou po-

psány o tom, jak moje identita je spojena
s jedním kilometrem ètvereèním Dobe�ky
a Braníku, kde se odvíjí moje bydli�tì, kostel,
kulturní zaøízení Dobe�ka a plácek sklepov-
ských Sr�áòù.

Pokraèování na str. 3

�umná metropole architekta Vávry

Foto: ÈTK/Vojtìch Vlk

Byty v Praze

Foto: Karel Cudlín
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Sníh není zadarmo, dokonce je rok od roku
dra��í. Posuïte sami:

üü náklady na zimní údr�bu za mìsíce listopad 
a prosinec v roce 2000: 54,5 mil. Kè

üü toté� v roce 2001: 118,6 mil. Kè 
üü spotøeba soli v leto�ní zimì do poloviny ledna:

13,0 tisíc tun
üü spotøeba soli za celou loòskou zimu: 

13,5 tisíce tun

Pluhování se letos provádìlo zatím ve 13 dnech
a snì�ná fréza byla nasazena v 7 dnech. Naproti
tomu v loòském roce to nebylo tøeba ani jednou.
Pro zajímavost: jenom èi�tìní komunikací v rámci
zimní údr�by zatím pøi�lo na 17,5 mil. korun.

Leto�ní zima je zkrátka drahá. Pøesnìji øeèeno, do-
sud se tak jeví. U� v této chvíli je jasné, �e oproti loò-
ské dra��í rozhodnì bude, ale dlouhodobá pøedpo-
vìï poèasí je pøíznivá. Tak�e (pokud se dá vìøit
meteorologùm) mù�eme pøedpokládat, �e dal�í nákla-
dy na zimní údr�bu neporostou tak dramaticky. (sos)

Mìstská rada odsouhlasila 22. ledna návrh
námìstka primátora Otty Kechnera na poskyt-
nutí finanèního daru 10 milionù korun z rozpo-
ètu hl. m. Prahy Diakonii Církve bratrské, a to
na dostavbu a zahájení provozu domova s pe-
èovatelskou slu�bou Bethesda v Praze 9-Chva-
lech. Podmínkou je, �e diakonie pøedlo�í závaz-
né øe�ení dofinancování projektu. Domov se
staví na vlastním pozemku Církve bratrské ve
Chvalech, který má rozlohu 2,5 ha. V souèasné
dobì je dokonèována hrubá stavba a pracuje
se na vnitøních instalacích. Celkové náklady na
výstavbu budou podle rozpoètu èinit 46,5
mil. Kè.

U� posedmé se letos hlavní mìsto Praha zú-
èastní nejvýznamnìj�ího svìtového veletrhu ne-
movitostí a investièních pøíle�itostí MIPIM 2002,
který bude 12. bøezna zahájen ve francouzském
Cannes. Èeská metropole svou expozici pøipravuje
se Sdru�ením Praha MIPIM, které je zastoupeno
spoleènostmi Trade Centre Praha, ING Real Esta-
te, PSJ Invest, Passerinvest Group, IPS Skanska
a Rodamco ÈR. 

Kromì Prahy se na veletrh chystá také mìsto
Ostrava a poprvé se v Cannes samostatným stán-
kem pøedstaví i Moravskoslezský kraj.

Také na leto�ním roèníku veletrhu budou udìleny
presti�ní ceny MIPIM Awards za nejlep�í svìtové
projekty uplynulého roku � od kanceláøských budov
pøes obchodní centra a� po projekty obytných cel-
kù. V èele odborné jury stane pra�ský primátor Jan
Kasl. V této respektované funkci nahradí Michaela
Griffithse, øeditele pøední britské investièní a deve-
loperské spoleènosti Land Securities.

Technická správa komunikací hl. m. Prahy (TSK)
by se mìla z pøíspìvkové organizace stát obchodní
spoleèností. Rada souhlasila s dal�ím rozpracová-
ním nezbytných dokumentù s cílem zalo�it akcio-
vou spoleènost hl. m. Prahy jako nástupce stávající
pøíspìvkové organizace (PO) TSK. Souèasný práv-
ní stav, kdy TSK nemù�e vystupovat jako podnika-
tel podle obchodního práva, komplikuje její vztahy
k dal�ím subjektùm a vytváøí zejména v daòové
a odvodové sféøe slo�itou konstrukci. Nezbytnost
transformace vyplývá u� z nutnosti pøizpùsobit se
legislativì Evropské unie, která formu pøíspìvkové
organizace nezná. Návrhy potøebných zakládacích
dokumentù a podkladù projedná mìstská rada
v polovinì bøezna.

RADNIÈNÍ AKTUALITY
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Nedostáváte Listy?
Volejte zdarma horkou linku!

Zmìna právní formy

Pøíspìvek pro diakonii

Diplomatický úspìch hlavního mìsta 
24. ledna 2002 v hotelu Ma-

riott zasedal Spoleèný kon-
zultativní výbor (JCC) pro
spolupráci mezi Výborem re-
gionù EU a ÈR.

Cílem pra�ského zasedání bylo
navázání oficiální spolupráce
mezi pøedstaviteli samospráv
zemí EU a Èeské republiky, která
by umo�nila vzájemnou výmìnu
zku�eností. Pro hejtmany a staros-
ty za èeskou stranu se tak otevøe-
ly podmínky pro lep�í zapojení do
práce Výboru regionù EU jako�to
oficiální evropské instituce, která
se podílí na tvorbì evropské legis-
lativy; na základì dosud neratifi-
kované smlouvy z Nice by mìla
mít Èeská republika ve Výboru
regionù EU 12 køesel.

Za èeskou stranu se jednání ved-
le primátora Jana Kasla zúèastnili
Oldøich Vlasák, primátor Hradce
Králové a pøedseda Svazu mìst
a obcí ÈR, Ev�en To�enovský,

hejtman Moravskoslezského kraje
a pøedseda Asociace krajù ÈR,
a dal�í primátoøi a hejtmani. Za
Výbor regionù EU do Prahy pøice-
stovali zástupci Kodanì, italského
Trentu, Bavorska, dánského Gott-
landu, regionu Provence-Alpes,
øeckého regionu Anargýron, ale
jako hosté také napø. Jos Chabert,
pøedseda Výboru regionù EU. Za-
sedání zahájil Václav Klaus, pøed-
seda Poslanecké snìmovny.

Výsledkem jednání bylo vedle
procedurálních zále�itostí jako je
zvolení dvou spolupøedsedajících
JCC � primátora Jana Kasla a mi-
nistra Bockleta � pøedev�ím sta-
novení dvou hlavních témat, jimi�
se bude JCC na pøí�tích zasedá-
ních zabývat: informování obèa-
nù o roz�íøení EU a posilování
postavení místních a regionálních
samospráv, se zamìøením na fi-
nancování vlastního rozvoje.
Pøí�tí zasedání se uskuteèní v øíj-
nu t. r. v Bruselu.

Zleva: Lord Paul Hanningfield of Chelmsfold, pøedseda komise pro
spolupráci s kandidátskými zemìmi Výboru regionù EU; Jos Chabert,
pøedseda Výboru regionù EU; primátor Jan Kasl, spolupøedseda
Spoleèného konzultativního výboru pro spolupráci mezi ÈR a Výbo-
rem regionù EU; Reinhold Bocklet, ministr zemské vlády Bavorska
pro zahranièní a evropské zále�itosti, spolupøedseda Spoleèného
konzultativního výboru pro spolupráci mezi ÈR a Výborem regionù
Evropské unie. Foto: Jan Mihalièek

V souladu se zákonem
199/94 Sb. byla vyhlá�ena
obchodní veøejná soutì� pro
výbìr zhotovitele I. etapy
opravy Karlova mostu, tj.
v úseku od Malostranské
vì�e ke schodi�ti na Kampu. 

Samotné soutì�i, vyhlá�ené
v roce 2001, pøedcházelo dlouhé
období pøípravných prací, opo-
nentur a doplòujících, zpøesòují-
cích prùzkumù. Jen v letech
1976�94 bylo zpracováno 23 prù-
zkumných a projektových prací,
které jsou dokladem intenzivní
a rozsáhlé odborné a expertní èin-
nosti, zabývající se problemati-
kou prùzkumu a poruch i návrhy
na opravy Karlova mostu. 

Výsledky shrnula Zpráva o do-
plòujícím stavebnì technickém
prùzkumu pro VO Karlova mos-
tu, zpracované PUDIS (1992),
a následnì Odborné stanovisko
k opravì a rekonstrukci Karlova
mostu, zpracované ÈVUT (1994).
Z obou dokumentù pak vychází
projekt Oprava Karlova mostu,
I. etapa. Projekt pro�el øádným øí-

zením pro vydání stavebního po-
volení a tomuto øízení pøedchá-
zela oponentura expertù, která
urèila jednu ze ètyø navr�ených
variant opravy Karlova mostu.
Zahrnuje èást mostu od Malo-
stranské mostecké vì�e a� ke
schodi�ti, má poskytnout dílèí in-
formace, které nelze získat v rám-
ci prùzkumu bez vìt�ích zásahù
do konstrukce Karlova mostu.
Získané poznatky a zku�enosti
budou následnì vyu�ity pøi zpra-
covávání opravy Karlova mostu
v druhé etapì. V�echny tyto sna-
hy mají za cíl zastavit dal�í na-
ru�ování kamenné konstrukce
Karlova mostu tak, aby zùstal
zachován ve své souèasné podo-
bì budoucím generacím. Dal�í
odklad by znamenal rozsáhlej�í
následné zásahy, vèetnì výmìny
pùvodních kamenných blokù.

K chystané opravì
Karlova mostu

Foto: Karel Cudlín

Jan Kasl pøedsedou poroty pro Cannes

Kolik stál Prahu sníh?

Na tradièním veletrhu cestovního
ruchu Holiday World, který se jako
v�dy tì�il obrovskému zájmu veøej-
nosti, pøedstavil radní hl. m. Prahy
RNDr. Igor Nìmec veletr�ní stánek
hlavního mìsta. 

Nová prezentace Prahy mìla u� druhou
premiéru. První se uskuteènila v lednu na
brnìnském veletrhu Go/Regiontour 2002.
Stánek se na první pohled li�í od expozic
ostatních vystavovatelù. Netradièním zpùso-
bem se jeho autorùm podaøilo spojit vkusné
velkoplo�né fotografie s pohyblivými pro-
jekcemi pra�ského orloje a pùsobivou
audiovizuální simulací prostoru Staromìst-
ského námìstí. 

�Jsem rád, �e díky zajímavému nápadu
a kvalitì zpracování obstojí nový stánek vý-
bornì i v porovnání s prezentací jiných vel-
kých mìst na svìtových veletrzích,� uvedl rad-
ní Nìmec. 

Leto�ní pou� pra�ského stánku samozøej-
mì v Praze nekonèí: po únorovém uvedení
na veletrhu Holiday World bude pokraèovat
je�tì do Bruselu, Paøí�e, Milána, Montreaux
a Londýna. (ist)

Premiéra pra�ského stánku na Holiday World

Je�tì pøed pra�skou premiérou otevøel radní RNDr. Igor Nìmec stánek v Brnì. Foto: Archiv MHMP

Veøejná sbírka na opravu
Karlova mostu � 

èíslo konta:

777 777 7777/6000
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Zástupcù v�ech politických klubù jsme se
tentokrát zeptali lakonicky: Co pova�ujete v ob-
lasti bydlení v Praze za nejdùle�itìj�í?

Bydlení je veøejným, nejen soukromým zájmem,
a mìlo by být chápáno jako jedno ze základních lid-
ských práv. Nejdùle�itìj�í je umo�nit dostupné byd-
lení pro v�echny sociální, pøíjmové a vìkové skupi-
ny. Naplòovat schválenou koncepci bytové politiky
hl. mìsta Prahy, øe�it sociální aspekty bydlení. Udr-
�et stávající bytový fond, rekonstruovat a moderni-
zovat roènì alespoò 10 % domù a bytù, regenerovat
panelová sídli�tì. Roènì vybudovat alespoò 7 tisíc
bytù odpovídajících potøebám a finanèním mo�nos-
tem Pra�anù. Zajistit výstavbu a dostateènou nabíd-
ku nájemních bytù za pøimìøené nájemné, zejména
pro mladé lidi a mladé rodiny, domy s peèovatelskou
slu�bou pro star�í osamìlé Pra�any i dostateènou
nabídku azylového bydlení. Udr�et ve�keré náklady
na bydlení na únosné, ekonomicky zdùvodnìné
úrovni, zajistit adresnost pøíspìvkù na bydlení do-
mácnostem s nízkými pøíjmy.

V mezinárodním srovnání je neuspokojivý zejmé-
na plo�ný standard bytù. Velkým problémem je mo-
rální a technické zastarání velké èásti bytového
fondu, zpùsobené dlouhodobì zanedbávanou údr�-
bou; alarmující je zvlá�tì stav panelových objektù.
Kvalita bytového fondu je naopak zcela uspokojivá
z hlediska vybavenosti bytù hygienickým zaøízením
a z hlediska zpùsobu vytápìní. Bytový fond s sebou
stále nese mnoho problémù, které si vy�adují ne-
odkladná øe�ení. Mezi nì patøí deregulace nájem-
ného, funkèní sociální sí� a dal�í. Bohu�el tyto pro-
blémy neøe�í profesionálové, ale mnozí politici na
nich populistickými postoji získávají politické body.
Tak�e i kdy� právo na bydlení je podle T. H. Mar-
shalla øazeno mezi sociální práva, a ta jsou vedle
práv politických a obèanských tøetím prvkem lid-
ských práv, je�tì nás èeká dlouhá cesta k øe�ení.

Struènì: Deregulace nájemného, privatizace byto-
vého fondu pøedev�ím do rukou nájemníkù, vybrané
nájemné vracet do bydlení, dùslednì kontrolovat
èinnost správních firem. Nová bytová výstavba by
mìla být podporována pøedev�ím výbìrem a za-
investováním vhodných pozemkù, které budou
nabídnuty soukromým investorùm k samotné vý-
stavbì bytù.

Jde o to, aby se roz�íøila nabídka bytù pro v�ech-
ny sociální skupiny a zároveò se co nejvíce vyvá-
�ila nabídka s poptávkou. K tomu je potøeba:

1) urychlenì dokonèit privatizaci obecních bytù
do rukou nájemníkù, výnos z privatizace vlo�it
zpátky do bytového fondu; 

2) podpoøit novou výstavbu � vyhledat rozvojová
území, zainvestovat sítì a infrastrukturu a s vyu�i-
tím státní podpory vybrat investory, kteøí postaví
nové bytové objekty. Pomocí hypoték nabídnout
byty zejména mladým rodinám; 

3) pokraèovat ve výstavbì vhodného ubytování
pro seniory a posti�ené obèany formou domù s pe-
èovatelskou slu�bou a roz�íøit mo�nosti domovù
dùchodcù, tím uvolnit stávající byty; 

4) volné byty nenabízet jen podle nejvy��í ceny,
ale zohledòovat rodiny s dìtmi; 

5) deregulovat nájemné spolu s opatøeními v so-
ciální oblasti. Dùle�ité je ov�em i �ivotní prostøedí �
to znamená revitalizaci sídli��, aby se obyvatelé
mohli ve svém místì kulturnì i spoleèensky vy�ít.

Oblast bydlení má tøi základní aspekty: 
1) zabezpeèení funkèního bytového trhu, napøí-

klad formou dokonèení postupné deregulace ná-
jemného; 

2) dokonèení privatizace bytového fondu: jedno-
tlivé mìstské èásti si ponechají pouze nezbytnou
èást (10�15%) pro vlastní potøebu (sociálnì slabí
nájemníci, nepøedvídatelné události � napø. evaku-
ace obèanù a podobnì); 

3) regenerace sídli�� � pøekonání 40�50 let sta-
rého dluhu v údr�bì bytového fondu; finanèní krytí
by mìlo být z prodeje bytù a vybraného nájemné-
ho (v optimálním pøípadì).
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Pokraèování ze str. 1
Vá� otec Dobe�ku v �edesátých le-

tech projektoval, Vy jste ji v roce 2000
jako zchátralý objekt rekonstruoval,
zùstala zde zachována vávrovská kon-
tinuita. 

Dobe�ka nebyla svázána pouze rodinnou
pøíslu�ností, ale i skuteèností, �e jsme v tom-
to prostoru strávili øadu let a �e byl urèený pro
budoucího pronájemce � divadlo Sklep, pøes-
nìji obèanské sdru�ení �Sklep sobì�. Tudí�
jsem mìl znalosti o tom, jaký provoz tam
bude probíhat. 

Málokdo z architektù se podílí na re-
konstrukci nebo výstavbì divadla�

Málokdo se tøeba dostane k výstavbì ne-
mocnice. To je otázka náhody. 

Va�ím prvním architektonickým pro-
jektem divadla, sice nerealizovatel-
ným, byla scéna Ctibora Turby Alfred
ve dvoøe. Byly i dal�í návrhy, které do-
staly ko�em?

Jeden byl do Teplic, pak letní scéna na Ji�ní
Mìsto, která se snad je�tì postaví v jiné formì.

A realizovatelné?
Tìch moc není. Dobe�ka, mùj podíl na in-

teriéru v Paláci Akropolis a interiéru baru Di-
vadla v Celetné, teï je ve výstavbì �vandovo
divadlo na Smíchovì. Jo, a malá scéna v Zoo-
logické zahradì v Praze. Rozmaøilost je, �e
má tvar archy, její literární pøesah spoèívá
v tom, �e v biblických dobách Noemova archa
zachránila nejen lidský rod, proto v záplavo-
vém území v pra�ské Zoo je døevìná archa
jako scéna. A kdyby se Vltava zvedla, tak zví-
øátka mohou nabìhnout do �pièky archy
a symbolicky odplout do Hamburku.

A jakou ideu má projekt �vandova
divadla?

Ideu potøeby tomu, komu bylo divadlo pøi-
dìlené, Danu Hrbkovi a jeho souboru CD 94.
Projekt preferuje klasické divadlo, které má
scénu kukátkovou a experimentální v podze-
mí bývalého Divadla Labyrint. Konzervativ-
nost prostoru je tedy nakonec obsa�ena ve
v�em, nejedná se o mnohoúèelový sál.

Pøesto máte v projektu ojedinìlý, ne-
otøelý architektonický prvek�

Jeden pøíklad za v�echny. V klasických di-
vadlech máme rádi lustr. Samozøejmì lustr
má tu nevýhodu, �e se pøes nìj nedá reflekto-
ry svítit a mnohdy pøes nìj není vidìt z balko-
nu. Tady máme moderní verzi. Lustr funguje
jako fotografická závìrka, lamely propou�tìjí

svìtlo a kdy� se zavøou, je to urèitý obøad,
zaène divadelní pøedstavení. Je to jedno
z technicky nejnároènìj�ích zaøízení. 

Znáte jevi�tì, hledi�tì, technické zá-
zemí divadla. Poodhalil jste ji� tajem-
ství divadelního prostoru?

Tajemství divadelního prostoru je indivi-
duální zále�itostí, ka�dé divadlo má své ta-
jemství. A díky tomu, �e jsme se Sklepem

objeli asi sto èeských scén, divadel a klubù,
mù�u øíct, �e ka�dé má své nenahraditelné
kouzlo. Mnohdy i nedivadelní prostory jsou
nakonec divadelnìj�í ne� ty, které jsou posta-
veny podle v�ech regulí a v�ech technických
principù. Ale pak hrajeme improvizovanì tøe-
ba v nìjaké stodole a je to neopakovatelné
a jedineèné. (ha)

Interiér �vandova divadla (nahlédnutí do elektronického skicáøe D. V.)

Celkem má být pokáceno 40
smrkù, které jsou ve velmi �pat-
ném zdravotním stavu. Na uvol-
nìné plo�e se je�tì na jaøe leto�ní-
ho roku objeví nové duby, buky
a lípy, podél lesní cesty bude vy-
sazena øada modøínù. V poros-
tech bylo dále urèeno k pokácení
jednotlivým výbìrem 49 listnáèù
(pøedev�ím dubù a akátù), a to
v místech, kde do�lo k pøirozené-
mu vysemenìní dubu. Podpoøí se
tak rùst tìchto mladých, genetic-
ky kvalitních a perspektivních

stromkù. Pøi výbìru se dùslednì
dbá na to, aby nedo�lo k naru�ení
ekosystému obory Hvìzda (obno-
vované èásti lesa tvoøí ménì ne�
0,4 % z tzv. porostní zásoby obo-
ry). Po dohodì se zoology zùsta-
ne v porostech pìt pokácených
kmenù dubù a jedna lípa k pøiro-
zenému rozpadu døeva, aby byl
podpoøen �ivot a vývoj zdej�í po-
pulace hmyzu, zejména broukù.

Káceny budou pouze stromy vy-
brané tzv. �odbornou skupinou pro
hospodaøení v oboøe Hvìzda�. Èle-

ny této skupiny jsou odborní pra-
covníci Agentury ochrany pøírody
a krajiny ÈR, Svazu ochrany pøíro-
dy a krajiny ÈR, Lesù hl. m. Prahy
a Odboru mìstské zelenì MHMP.
Výbìr stromù urèených ke kácení

byl také konzultován s pracovníky
Lesnické fakulty Èeské zemìdìl-
ské univerzity. Se zámìrem obnovy
byla pøedem seznámena veøejnost,
mìstská èást Praha 6 a místní ob-
èanská sdru�ení.

Obnova porostù v oboøe Hvìzda
Kácejí-li se stromy, je to zpravidla smutný obraz. Ale ne-

bojte se. Stromy se kácejí proto, aby do budoucna zùstal
zachován les. Od konce ledna a� do konce února se ob-
novují lesní porosty v oboøe Hvìzda. 

Cesta ze západu na sever
nebo východ hlavního mìs-
ta je pro mnohé øidièe do-
slova noèní mùrou. Auto-
mobily toti� musí pøekonat
nespoèet køi�ovatek, nehle-
dì na to, �e je zde vìt�ina
hlavních tøíd od rána do ve-
èera ucpaná. To samé platí
i v opaèném smìru. 

Posti�eni jsme v�ak v�ichni,
tedy nejen øidièi. Proto nepøekva-
pí, �e se vìt�ina Pra�anù vyslovu-

je pro to, aby byl na severu mìsta
zøízen okruh, který dopravní si-
tuaci v Praze ulehèí. To také potvr-
zuje výzkum agentury Taylor
Nelson Sofres Factum. 

Odborníci v minulosti vedle
celé øady dal�ích hledisek rovnì�
zva�ovali, kudy má okruh vést,
aby byl vùbec dostateènì vyu�í-
ván. Pokud by byl toti� pøíli�
dlouhý a byl navíc daleko od
Prahy, automobilisté by okruh ig-
norovali a jezdili by � tak jako
doposud � mìstem. Jako nejvhod-

nìj�í øe�ení pro mìsto navrhl in-
vestor variantu J, tedy �Pra�ský
okruh�. Ten je proto také souèás-
tí schváleného územního plánu
hlavního mìsta Praha. �Pra�ský
okruh� sice nemù�e vyøe�it
v�echny problémy, je to ale
v ka�dém pøípadì jediná varianta
pøijímaná vìt�inou, která pomù�e
zlep�it kvalitu ovzdu�í, dopravní
situaci a bezpeènost ve mìstì.
Variantu nyní posuzuje Minister-
stvo �ivotního prostøedí Èeské
republiky. (rap)

Mìsto si svùj �Pra�ský okruh� zaslou�í
Od otevøení v roce 1997

ji� popáté, tentokrát v so-
botu 9. bøezna. Bohatý
program èerpající z rùz-
ných hudebních �ánrù
bude probíhat od 20.00
v nìkolika reprezentaè-
ních sálech Obecního
domu zároveò. Vstupenky
jsou ji� v prodeji, bli��í in-
formace lze získat na tel.
èísle 22 00 21 07.

REPREZENTAÈNÍ PLES
OBECNÍHO DOMU

Libu�e Eliá�ová (KSÈM)

Josef Dobrý (ÈSSD)

Tomá� Vrbík (US)

Marián Ho�ek (KDU-ÈSL, ODA, DEU)

Franti�ek Stádník (ODS)

Foto: Archiv MHMP

RADNIÈNÍ AKTUALITY

Foto: Archiv MHMP

�Ka�dé divadlo má své tajemství,� øíká David Vávra



V tìchto dnech jsou vlastníkùm a správ-
cùm bytových domù doruèovány slo�enky
s doúètováním poplatkù za komunální odpad
za loòský rok. Proto�e v minulém období
byly úètovány postupnì jednotlivé obvody
Prahy, dostávají nyní vlastníci a správci by-
tových domù vyúètování za následující mìsí-
ce roku 2001 � dosud mìstem nefakturované
období:

Praha 1 za období 1. 7. � 31. 12. 2001
Praha 2 za období 1. 8. � 31. 12. 2001
Praha 3 za období 1. 9. � 31. 12. 2001
Praha 4 za období 1.10. � 31. 12. 2001
Praha 5 za období 1.11. � 31. 12. 2001
Praha 6 za období 1.12. � 31. 12. 2001
Praha 7 za období 1. 2. � 31. 12. 2001
Praha 8 za období 1. 3. � 31. 12. 2001
Praha 9 za období 1. 4. � 31. 12. 2001
Praha 10 za období 1. 5. � 31. 12. 2001

Obvody jsou toto�né s po�tovními obvody na
území mìsta. Splatnost poplatku je, v souladu
s § 10 obecnì závazné vyhlá�ky è. 25/2001 Sb.
hl. m. Prahy, o místním poplatku za odpad, nej-
pozdìji 28. 2. 2002.

Tato platba nesouvisí s místním poplatkem za
odpady, který byl zaveden od 1. 1. 2002.

Informace ve vìci poplatku
24 48 � linky: 22 33, 23 50, 43 16, 42 42, 

42 69, 23 62

Øe�ení problematiky svozu odpadù
24 48 � linky: 42 29, 42 63, 43 46, 43 74,

43 76, 44 74

Centrální dispeèink Pra�ských slu�eb, a. s.
66 00 86 66

Call centrum Pra�ských slu�eb � informaèní linka
84 09 18 88

Zaplatit je mo�né bankovním pøevodem
nebo slo�enkou pøilo�enou k faktuøe. Pokud
si v�ak nìkdo pøeje uhradit pøíslu�nou èást-
ku bez po�tovního poplatku, mù�e tak uèinit
v I. mìstské bance na Malém námìstí 11,
v Praze 1. Mnoho plátcù, zejména star�ích, se
domnívá, �e úhradu je mo�né provést osobnì
v pokladnì budovy magistrátu. To zatím mo�-
né není. Prosíme tedy obèany, aby se v tìch-
to pøípadech obraceli pøímo na I. mìstskou
banku.

Pokud nìkdo dostane dal�í fakturaci, tento-
krát od pøíslu�né svozové spoleènosti, jedná
se o vyúètování nadstandardních slu�eb pøi
svozu odpadu. Napøíklad zaná�ka odpadových
nádob po schodi�ti do domù nebo pøilehlých
dvorkù, zamykání domu po vyprázdnìní nádob
apod. Ne tedy za svoz odpadu. 

Rádi bychom je�tì pøipomnìli, �e se stí�-
nostmi na kvalitu a závady pøi svozu odpadu
je nutné obracet se na pøíslu�nou spoleè-
nost, která v dané èásti Prahy svoz provádí.
Pro po�adavky na výmìnu popelnice za vìt�í
nebo pro navý�ení poètu nádob je v�ak tøeba
se obracet na odbor infrastruktury, oddìlení
odpadového hospodáøství Magistrátu hlavní-
ho mìsta Prahy, Øásnovka 8.

Telefon na dispeèink je 24 48 42 29.

ÚNOR 20024

MAGISTRÁT INFORMUJE

Doúètování poplatkù za odpad za rok 2001

Ve �lépìjích prozíravého Karla IV.

Obèanské sdru�ení
SANANIM

(prevence a léèba drogových závislostí)

adresa: Novovysoèanská 604A, 109 00 Praha 9
tel./fax: 684 21 37, 66 31 53 06

e-mail: olina@sananim.cz
kontaktní osoba: Olina Kudová

krizová linka: 83 87 21 86
web: www.sananim.cz, www.drogovaporadna.cz

Zaèala soustavná péèe
o rozvoj mìsta opravdu a�
po válce?

To zdaleka ne, máme své pøed-
chùdce pochopitelnì u� v mnohem
star�ích institucích 20. století. Ur-
banistické øe�ení Prahy bylo v�ak
u� pøed staletími odbornì kon-
cepènì øe�eno � vlastnì bychom se
mohli odvolávat a� na Karla IV.
Pro nás se situace podstatnì zmì-
nila v roce 1994, kdy byly vzhle-
dem k aktuálním potøebám metro-
pole také novì zformulovány
po�adavky na na�e pra-
covi�tì. 

Jaké to jsou
konkrétní úko-
ly?

Jsme pøede-
v�ím garanty ur-
banistické kon-
cepce, máme na
starosti v�e, co
souvisí s územním
plánem Prahy a ur-

banistickým rozvojem. Na tomto
poli nás v roce 2002 èeká pøede-
v�ím vytvoøení koncepce rege-
nerace pra�ských panelových
sídli�� a také studie, jejím� cí-
lem je posoudit, kde budou cílo-
vé stanice metra. Dokonèujeme
projednání aktualizace urbanis-

tické studie Pra�ské pa-
mátkové rezervace.
Dále je na�ím priorit-
ním úkolem zpracová-

ní strategických kon-
cepcí mìsta a sledování

jejich plnìní, vèetnì
materiálù smìøují-
cích ze strany Pra-
hy k Evropské
unii � dokonèe-
na bude práce 

na Jednotném programovém do-
kumentu hlavního mìsta Prahy
na léta 2004 a� 2006, to zname-
ná po potenciálním vstupu do
EU. A tøetím, neménì dùle�itým
okruhem je poøizování územnì
plánovacích podkladù a doku-
mentací vèetnì poøizování zmìn
územního plánu hlavního mìsta
� v souèasné dobì je v rùzných
stupních zpracování na 50 studií
a øádovì 600 zmìn. 

V souèasné dobì se urèitì
musíte rychle vyrovnávat
s technologickým vývojem� 

V digitální podobì jsou dnes
zpracovány nejen hlavní výkresy
územního plánu, ale i poøizované
studie. Budujeme systém infor-
mací o území, zcela novì konci-
pujeme pøíslu�ný odbor. Máme
velmi zku�ený tým odborníkù za-
bývajících se digitalizací.

Va�e práce má pro Pra�any
nepochybnì zásadní význam
� ale málokdo �o vás ví�� 

Sna�íme se o popularizaci
své èinnosti, chceme veøejnosti
pøiblí�it na�e zámìry rozvoje
mìsta. Proto v posledních le-

tech vydáváme publikace
a poøádáme výstavy, na ni-

ch� ukazujeme tradice, vysvìtlu-
jeme dopady historických udá-
lostí na tváø mìsta, ale podrobnì
se vìnujeme i souèasným kro-
kùm, jako je tomu napøíklad
v souvislosti s aktualizací urba-
nistické studie Pra�ské památko-
vé rezervace. Na zaèátku bøezna
bude otevøeno Centrum informa-
cí o území ve 4. patøe Staromìst-
ské radnice. Bude mít tøi èásti:
v první bude vystavena èást mode-
lu hlavního mìsta, druhou bude
tvoøit samotné støedisko se zá-
kladními informacemi i s tisko-
vými materiály, dokumentujícími
èinnost Útvaru hlavního mìsta
Prahy, a koneènì tøetí èástí bude
výstavní prostor � Sál architektù
� pro expozice, jejich� podobu
budeme obmìòovat ka�dé dva
a� tøi mìsíce. Nyní pøipravuje-
me výstavu do Køí�ové chodby
Staromìstské radnice, chceme
tak pøipomenout dvì výroèí �
vloni uplynulo tøicet let od pro-
hlá�ení historického jádra mìsta
za Pra�skou památkovou rezer-
vaci (PPR) a v leto�ním roce to
bude deset let, kdy byla rezerva-
ce zapsána mezi kulturní památ-
ky evidované UNESCO. (vf)

Rozhovor s Ing. Svìtlanou Kubíkovou o tváøi na�eho hlavního mìsta
Útvar rozvoje hlavního mìsta Prahy má ètyøicetiletou tra-

dici � nejprve v podobì Útvaru hlavního architekta a poté
Útvaru rozvoje hlavního mìsta Prahy, od loòského léta je
ÚRM hl. m. Prahy zaèlenìn jako samostatná sekce Magist-
rátu hlavního mìsta Prahy.

Poèet obèanù, kteøí jsou nuceni øe�it
svoji bytovou otázku �ádostí o pøidìle-
ní bytu ze sociálních dùvodù, neustále
vzrùstá. Jaké jsou mo�nosti sociálního
bydlení? Odpovídá øeditel bytového
odboru Magistrátu hlavního mìsta Pra-
hy, Ing. Julius Schimmer.

Za sociální byty lze pova�ovat byty tøetí
a ètvrté kategorie, které jednotlivé mìstské
èásti vyèleòují k pronájmu ze sociálních dù-

vodù. Pøedstava o vyu�ívání uvolnìných star-
�ích bytù ni��í kategorie pro sociálnì slab�í
obèany je správná, ale v praxi z mnoha dùvo-
dù nefunguje. O mo�nostech skuteènì levnìj-
�í, finanènì dostupnìj�í výstavby se ji� po
mnoho let diskutuje, a to na v�ech úrovních.
Øe�ením mù�e být napøíklad výstavba ubyto-
ven pro sociálnì slab�í obèany. Jejich kapaci-
ta by v�ak musela být rovnomìrnì rozdìlena
po celém mìstì, aby nedocházelo k vìt�í míst-
ní koncentraci. Souèasnì je v�ak nutné zdoko-

nalit celý systém stanovení a výbìru nájemné-
ho, a to jak na státní, tak místní úrovni.

Pokud chce obèan po�ádat o pøidìlení
bytu ze sociálních dùvodù, musí splòovat
urèité podmínky, které si stanovuje pøíslu�-
ná mìstská èást. Informace poskytne obvod-
ní úøad v místì trvalého bydli�tì. Na Magistrá-
tu hl. m. Prahy mù�e podat �ádost pouze tì�ce
zdravotnì posti�ený obèan, anebo výjimeènì
ten, kdo bydlí v Praze, ale jeho �ádost nespadá
do kompetence �ádné mìstské èásti. (ist)

Sociální byty jsou horkým bramborem na talíøi bydlení

V minulém èísle jsme
uvedli základní informace
o místním poplatku za od-
pad. Dnes mù�eme zabrousit
i do nìkterých podrobností �
o odpovìdi na va�e nejèas-
tìj�í dotazy jsme opìt po�á-
dali Ing. Petra �ulce.

Jak je v Praze stanovena
vý�e poplatku?

To je dáno striktnì zákonem
o místních poplatcích. Poplatek
má dvì slo�ky. První je za pro-
vozování systému nakládání
s odpady. Tato èástka mù�e být
a� 250 Kè a zále�í na obci, jakou
vý�i stanoví. Druhá slo�ka po-
platku je stanovena na základì
skuteèných nákladù obce za sbìr
a svoz netøídìného (smìsného)
odpadu za pøedcházející rok.
I tato èástka má horní hranici
250 Kè. Teoreticky je mo�né sta-
novit poplatek a� 500 Kè na oby-
vatele a rok.V Praze tuto vý�i
má. Celkové náklady na komu-
nální odpad, které mìsto hradí
ze svého rozpoètu, jsou cca 700
mil. Kè (po odeètení tr�eb za vy-
tøídìné vyu�itelné odpady a pøís-
pìvku od spoleènosti EKO �
KOM za sbìr a vyu�ití obalo-
vých odpadù). Pokud bychom
tyto náklady rozpoèítali, pak by
vý�e poplatku èinila 588 Kè na
poplatníka a rok. Poplatek byl
stanoven ve vý�i 468 Kè na po-
platníka a rok, tedy 39 Kè za mì-
síc. Rozdíl mezi skuteènými ná-
klady a vý�í poplatku tedy èiní
120 Kè na poplatníka a rok, tedy
20%. Tento rozdíl je hrazen pøí-

mo z rozpoètu. Vý�e poplatku
v Praze není v porovnání s jiný-
mi mìsty nejvy��í: napøíklad
v Brnì èiní 490 Kè a v Mostì
498 Kè.

Budou nìkteré domác-
nosti platit dokonce ménì
ne� vloni?

Pro vìt�inu Pra�anù je popla-
tek vy��í ne� v minulém roce.

Týká se to zejména víceèlenných
rodin v rodinných domcích, které
dùslednì tøídily odpad a tím sni-
�ovaly náklady na odvoz smìs-
ného odpadu. Naopak je novì
stanovený poplatek ni��í pro
jednotlivce samostatnì �ijící
v rodinných domcích.

Má vlastník bytového do-
mu povinnost vybírat popla-
tek?

Nemá. Podle zákona o odpa-
dech má povinnost platit poplatek
obci pouze fyzická osoba, která
má v dané obci trvalý pobyt
a dále osoba, která má v dané
obci stavbu urèenou nebo slou�í-
cí k individuální rekreaci. Zákon
v�ak umo�òuje jednotlivým po-
platníkùm, aby svoji poplatkovou
povinnost mohli splnit spoleènì �

tak, �e jedna osoba odvede popla-
tek za domácnost nebo za bytový
dùm. Souhlas s tím musí vyslovit
obì strany. Pro osobu, která na
sebe pøevezme zprostøedkování
spoleèné platby, platí zákonná
povinnost, �e musí správci po-
platku souèasnì identifikovat po-
platníky. Jinak by nebylo mo�né
zaznamenat u jednotlivých po-
platníkù splnìní poplatkové po-

vinnosti. Administrativní nároè-
nost patrnì zpùsobí, �e mnozí
vlastníci bytových objektù nebu-
dou ochotni spoleènou platbu za
dùm realizovat.

Kde je mo�né po�ádat
o zmìnu obsluhy sbìrných
nádob?

Svozové spoleènosti pravidel-
nì získávají od magistrátu infor-
mace o tom, kolik osob je v da-
ném objektu hlá�eno k trvalému
pobytu, a podle toho pak upravu-
jí napø. velikost sbìrné nádoby,
èetnost odvozu atd. Svozová spo-
leènost je rovnì� tím subjektem,
který odpovídá za to, �e paramet-
ry slu�by jsou správnì nastaveny.
V pøípadì problémù je nutné se
obrátit na oddìlení komunálních
odpadù odboru infrastruktury
mìsta.

Ministerstvo �ivotního pro-
støedí tvrdí, �e lze poplatek
dùsledným tøídìním odpadu
sní�it. Je to pravda?

V zásadì ano. Ale nejedná se
o individuální mo�nost. Zákon
stanovil výpoèet poplatku ze
dvou slo�ek, z nich� lze tøídìním
odpadu ovlivnit druhou slo�ku,
která se vypoèítává z nákladù
pouze na sbìr a svoz netøídìného
odpadu. Je tedy zøejmé, �e po-
kud budeme jako Pra�ané dù-
slednì tøídit, sní�í se mno�ství
netøídìného odpadu v popelni-
cích a kontejnerech tím se sní�í
i náklady na jejich pronájem
a hlavnì náklady na svoz odpa-
du. Je ov�em logické, �e indivi-
duální motivace ke tøídìní odpa-
dù by byla silnìj�í. (vf)

Je�tì jednou k úhradì za domovní odpad 

Dùle�ité kontakty ke svozu odpadù

Jak hradit poplatky?

Foto: Petr Kahoun

Foto: Petr Kahoun
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V posledních letech se
celá spoleènost postupnì
sna�í vyrovnávat s dluhem,
který pøedstavuje vztah
k handicapovaným spolu-
obèanùm. Uèíme se je ne-
odsouvat na okraj, nevyhý-
bat se pøímé konfrontaci
s jejich �ivotem a vnímat je
jako pøirozenou èást spo-

leènosti. Takový vztah ov�em podmiòuje zru�e-
ní fyzických i psychických bariér. Mnoho mìst
a organizací vytváøí stále lep�í a lep�í podmín-
ky pro plnohodnotný �ivot obèanù se zdravot-
ním posti�ením. Odstraòovat nebo alespoò
zmíròovat pøeká�ky v�eho druhu vùèi handica-
povaným patøí také mezi dlouhodobé priority
Magistrátu hl. m. Prahy. Chceme se jako mo-
derní úøad stát co nejpøístupnìj�í a také co nej-
pøívìtivìj�í institucí pro v�echny obèany bez
rozdílu. Vìt�ina na�ich budov je u� dnes vyba-
vena bezbariérovými vstupy. Své zamìstnance
pøipravujeme na pomoc posti�eným pøi bì�-
ném úøedním jednání. Právì v tìchto dnech in-
stalujeme ke vchodùm do vìt�iny na�ich bu-
dov zvukové signalizaèní zaøízení pro zrakovì
posti�ené. To by mìlo výraznì pomoci jejich
lep�í orientaci. Ka�dý nevidomý mù�e svým
osobním spínaèem vyvolat zvukové upozornì-
ní, které ho navede pøímo ke vstupu do budo-
vy. Øada takových praktických opatøení by
mìla pøispìt k tomu, aby se u nás i zdravotnì
posti�ení cítili lépe.

Setkání posti�eného a zdravého èlovìka bývá
i v bì�ném �ivotì spojeno èasto s psychickými
pøeká�kami. A ty se v rùzné podobì objevují na
obou stranách. Vìøíme, �e jediná cesta, jak pøe-
konat omezení tohoto druhu, je s posti�enými
pøímo �ít. Sna�íme se je proto také aktivnì
vtáhnout mezi sebe a pøímo na úøadì je za-
mìstnat. Jsme pøipraveni vytvoøit pro nì vyho-
vující individuální pracovní zadání i podmínky.
Podobnì jako jiní i my stále je�tì hledáme nej-
lep�í mo�ný zpùsob zapojení handicapovaných
a nemáme zatím pøíli� mnoho zku�eností. Na
zaèátku ale stojí na�e upøímné odhodlání vní-
mat spolupráci s posti�enými jako výzvu.

Mgr. Zdenìk Zajíèek,
øeditel Magistrátu hl. m. Prahy 

Na internetových stránkách www.praha-mesto.cz
v rubrice: Magistrát � pracovní místa, najdete aktua-
lizovanou nabídku volných pracovních míst na Ma-
gistrátu hl. mìsta Prahy. Seznam míst je aktuálnì
doplnìn o pøesné po�adavky kladené na zájemce
o zamìstnání, je zde uvedeno platové zaøazení
i dal�í informace vèetnì konkrétního kontaktu na pøí-
slu�ný obor, èi pøímo odpovìdného zamìstnance.

Pracovníci �ivnostenského odboru Magistrátu hl.
m. Prahy zkontrolovali v mìsíci lednu 52 tr�ních
míst. Kontroly byly obdobnì jako v pøedchozím ob-
dobí zamìøeny na dodr�ování stanoveného sorti-
mentu prodávaného zbo�í a poskytovaných slu�eb.
Stejnì jako v pøedchozích mìsících byly o zji�tìných
nedostatcích informovány �ivnostenské odbory
místnì pøíslu�ných mìstských èástí Praha 1, 4 a 8.
Tajemníkùm mìstských èástí, v nich� byly zji�tìny
nepøesnosti v uvedení prodejních míst, pøíp. nìkteré
administrativní nedostatky v souvislosti s vyhlá�kou
è. 27/1998 Sb., kterou se vydává tr�ní øád, byl za-
slán dopis se �ádostí o navr�ení pøíslu�ných úprav
do pøipravované novely tr�ního øádu.

Z poètu 52 kontrolovaných tr�ních míst bylo se-
psáno 7 protokolù a zahájeno 6 správních øízení.
Jednalo se o nedodr�ování stanoveného sortimentu
v centrální èásti hlavního mìsta a ve dvou pøípadech
o prodej na místì, které není v tr�ním øádu uvedeno.
Zji�tìní se týkala mìstských èástí Prahy 6 a 7.

Magistrát hlavního mìsta Prahy
Mariánské nám. 2, 110 01 Praha 1
IÈO: 00064581, DIÈ: 001-00064581

telefon: 24 48 11 11, fax: 24 81 16 33
e-mail: magistrat@mag.mepnet.cz

web: www.praha-mesto.cz

Úøad bez bariér

Ten souèasný toti� magistrátu
nepatøí � dopravnì správní agen-
dy v nìm sídlily za dob, kdy spa-
daly do kompetence Policie ÈR.
Souèasný pronájem byl ve chvíli
pøevodu agend na státní správu
jedinou mo�nou cestou, má v�ak
své limity: pronájem prostor
skonèí podle dosavadní smlouvy
v prosinci, stavebnì je objekt
omezen (bylo mo�né zøídit jediné
okénko v registru øidièù, navíc
takøka svépomocí), práci zdr�uje
i pomalá poèítaèová sí�, spravo-
vaná  ministerstvem vnitra� 

Kdo za to mù�e?
Viník není jediný, klíè k øe�ení

se proto také hledá slo�itì. Jaká-
koliv reorganizace znamená boj
o �tabulková� místa: zatímco
agendu dopravních pøestupkù vy-
øizovalo u policie tabulkovì deset
lidí a fakticky jich pracovalo
v této oblasti kolem pìtatøiceti,

Magistrát jich loni pøevzal pouze
sedm! Nyní se u� podaøilo jejich
poèet zvý�it na dvacet �est. A po-
dobná situace byla i s vyøizováním
øidièských prùkazù a registrací vo-
zidel. Pøitom poèty vyøizovaných
pøípadù ve stejných prostorách
vzrostly mnohonásobnì.

Co se u� zlep�ilo?
�Vytvoøili jsme napøíklad zvlá�t-

ní re�im pro zprostøedkovatele,
kteøí mají na vyøizování �ádostí
�ivnostenský list, tak, abychom
nezdr�ovali obèany,� øíká øeditel
Magistrátu hl. m. Prahy Zde-
nìk Zajíèek. A Zdenìk Bube-
ník, odpovìdný za registr øidièù,
dodává: �Výraznou pomocí mno-
ha klientùm by mìla být informaè-
ní linka, tzv. call centrum. Je
v provozu plných 24 hodin dennì.
Lze tedy napøíklad veèer, kdy je
i telefon lacinìj�í, zjistit, jaké
slu�by a kde poskytujeme, jaké

doklady jsou k projednání dané
zále�itosti zapotøebí, k jakým ak-
tuálním zmìnám v poslední dobì
do�lo.� Na èísle 24 48 28 00 se
také mù�ete dovìdìt o agendách
vyøizovaných na ètyøech odlouèe-
ných pracovi�tích a na internetové
stránce www.praha-mesto.cz den-
nì najdete údaje o postupu odba-
vování v obou registrech � øidièù
i motorových vozidel.

Úøední hodiny obou registrù,
vèetnì odlouèených pracovi��
jsou následující: pondìlí a støe-
da 7.00�17.00, úterý a ètvrtek
7.00�15.00. 

Proè ne v pátek?
Zdánlivì jednoduché øe�ení

je v souèasných podmínkách
nepøijatelné: v pátek se stejný

personál vìnuje v�em dal�ím
administrativním úkonùm, vèet-
nì vyøizování �ádostí orgánù
èinných v trestním øízením, re-
gistrováním pøestupkù, agen-
dou, na kterou nezbývá èas pøi
vlastním kontaktu s klienty
u pøepá�ek.

Kde a hlavnì kdy by mo-
hla být otevøena nová budo-
va?

�Vybrali jsme dvì lokality,
buïto poblí� stanice metra Luka,
anebo na Èerném Mostì,� uvedl
øeditel Zajíèek. �Na Lukách jde
o stavbu nedokonèeného kultur-
ního domu, na Èerném Mostì
o základy objektu vedle autobu-
sového nádra�í. Obnova budovy
na stanici Luka by pøinesla zøej-
mì rychlej�í øe�ení, u� na zaèátku
pøí�tího roku.� (vf)

Hladina adrenalinu øidièù � setrvalý stav
U� v loòském listopadovém èísle jsme se obtí�né situaci

okolo registrace pra�ských øidièù a motorových vozidel vì-
novali, a to na stejném místì. Problémy s vyøizováním ad-
ministrativy trvají, ztrpèují �ivot motoristùm � a jejich
uspokojivé vyøe�ení se rýsuje v nejlep�ím pøípadì a� na
pøelomu roku. Dnes je ji� zcela jisté, �e pominou a� po pøe-
stìhování úøedníkù do jiného objektu.

Informace o volných místech
Mezi informacemi, které

vám hlavní mìsto nabízí na
svých webových stránkách,
je mno�ství údajù o �ivotním
prostøedí Prahy. Tentokrát,
a� otevøete www.praha-mes-
to.cz, hledejte v rubrice
�Chci vìdìt� a dále ��ivotní
prostøedí�.

Zvolíte-li hned první nabídku
�Publikace, roèenky�, otevøe se
stránka, která nabízí øadu elek-
tronických publikací o �ivotním
prostøedí v Praze, a to od roku
1992 do souèasnosti. Doètete se
v nich podrobné údaje o stavu
jednotlivých slo�ek prostøedí �
tedy o ovzdu�í, vodì, krajinì,
odpadech èi hluku. Jsou tu také
obecné údaje o tom, co ovlivòu-
je �ivotní prostøedí, dále údaje
statistické a údaje o zdraví oby-
vatelstva. V dodatcích pak je�tì
pøehled legislativy, EIA, rozvoj
mìsta, agenda 21, informaèní
zdroje, kontakty� 

Údaje z roèenek doplòuje
sada map. Ty najdete v geogra-
fické aplikaci �Atlas �ivotního
prostøedí� (vstoupit do nìj mù�e-
te pøímou pøístupovou adresou
http://www.premis.cz/atlaszp),
díky ní� si tøeba snadno udìláte
obrázek o kvalitì prostøedí
v místì svého bydli�tì. Prostøed-
nictvím u�ivatelských funkcí
mù�ete získat øadu zajímavých
údajù; podrobný návod k obslu-
ze je na místì pøipojen.

Mapy jsou seskupeny do kapi-
tol obdobnì jako v roèence.
V kapitole �ovzdu�í� naleznete
graficky znázornìné informace
o zdrojích zneèi��ování ovzdu�í
(spalovny, teplárny, dopravní
tepny), výsledky mìøení kvality
ovzdu�í (imise), výsledky z mo-
delových výpoètù (projekt
ATEM) a klasifikaci klimatu.
V kapitole �voda� pro zmìnu
hodnocení kvality povrchových
vod. V èásti �krajina� jsou zobra-
zeny informace o pøírodních par-
cích, vegetaèní mapy a také hod-
nocení stavu kontaminace pùdy
a radonového rizika. V kapitole

�hluk� získáte pøehled o hluènos-
ti � jednak na základì výsledkù
mìøení a jednak podle modelo-
vých výpoètù hlukové zátì�e
z automobilové dopravy.

Operativní informace o pra�-
ském ovzdu�í jsou k dispozici

v systému �PREMIS�, co� je
zkratka pro Pra�ský Ekologický
Monitorovací a Informaèní Sys-
tém. Ten poskytuje aktuální infor-
mace o èistotì ovzdu�í v Praze:
ka�dou pùlhodinu se sem on-line
pøená�ejí hodnoty koncentrací
SO2, NOX, CO, O3 a pra�ných ae-
rosolù ze stanic Automatického
imisního monitoringu (AIM). Ne-
chybìjí informace o dopadech
kvality ovzdu�í na zdraví obyva-
tel, o doporuèených pravidlech
chování pøi zhor�ování stavu
ovzdu�í, o vyhla�ování regulaè-
ních opatøení pøi vzniku smogo-
vých situací, o omezení dopravy

v tìchto pøípadech a podobnì.
Aplikace �EIA v Praze� sou-

støeïuje informace o tom, jaký
vliv na �ivotní prostøedí mají pøi-
pravované stavby, jejich zmìny
a zmìny v jejich u�ívání, a jak
pùsobí na �ivotní prostøedí rùzné

èinnosti, technologie, rozvojové
koncepce èi programy a také vý-
robky. Je zde mo�no získat jed-
nak povìdomost o v�ech zákon-
ných normách a jednak potøebné
kontakty. V èásti �AKTIVITY
EIA� naleznete informace o v�ech
posuzovaných procesech a stano-
viska k nim zpracovaná.

Krom toho naleznete na webo-
vé stránce také zajímavé speciali-
zované publikace, døíve vydané
na CD-ROM: napø. Chránìná
území, Vegetaèní  mapa, REZZO
� zdroje zneèi��ování ovzdu�í,
ATEM � výstupy z modelových
výpoètù kvality ovzdu�í, ale
i obecnìj�í informace o datových
zdrojích, nebo statistika v publi-
kaci Numeri Pragenses.

Opravdu bohatá nabídka je vý-
sledkem dlouholetého úsilí v bu-
dování informaèního systému
o �ivotním prostøedí v Praze a spo-
lupráce mìsta s øadou odborných
organizací a institucí. Výstupy to-
hoto systému si získaly okruh zá-
jemcù z øad Pra�anù, obèanù i od-
borníkù, ale dostalo se jim také
vysokého ocenìní v zahranièí, ne-
bo� sledují principy pøijaté zemì-
mi Evropské unie. V oblasti infor-
matiky o �ivotním prostøedí má
Praha na mezinárodní scénì vý-
znamné postavení a úèastní se nì-
kolika evropských projektù
(INTERACT, HEAVEN � viz
napø. roèenka Praha �P 2000, ka-
pitola D4). Øada informací je
zpracována také v angliètinì.

RNDr. Jana Kratinová,
Ing. Jaroslav �olc,

Ing. Zdenìk Jánský,
odbor informatiky MHMP

Praha na webu (II) � tentokrát o �ivotním prostøedí

www.praha-mesto.cz

Na vlastní kù�i, na mou du�i
Lidé, tedy dne�ní ètenáøi a diváci, nadev�e milují svou

pøedstavu o tzv. investigativní �urnalistice: tì�í je drzí a vtíra-
ví novináøi v rozhovorech s politiky, kteøí otevøenost nahrazují
arogancí. Abych dr�el krok s dobou, pøece jen v�ak v ponì-
kud váhavém odstupu od èela pelotonu, poslou�ím pravdivou
historkou.

Vydal jsem se ovìøit stav vìcí pøímo do jámy lvové, tedy
do Kongresové. A proto�e jsem zároveò potøeboval zaøídit
nový øidièský prùkaz, nebo� mi ho nìjaký spoluobèan ukra-
dl, bylo o dùvod víc. Cestou do patra jsem si dole v infor-
macích vyzvedl formuláø s tím, �e ho ve volné chvilce vypl-
ním. Vnutili mi i poøadové èíslo 316, tøeba�e jsem vùbec
nebyl nakroèen k �ádnému z okének. Bylo 11.15 a mì èeka-
lo nìkolikeré jednání, prohlídka archivu spisové slu�by a na-
hlédnutí pod poklièku call centra. Kdy� jsem volným krokem
odcházel, letmo jsem se ohlédl: na hodinách bylo 12.55 �
a vedle bliklo èíslo 316! Bez vyplnìného formuláøe i bez fo-
teèky jsem se pøece jen k okénku vypravil: bylo mi dopøáno,
abych pøed sebe pustil �dal�ího klienta�, polaroidová dáma
mì na poèkání vyfotila, zaplatil jsem poplatek, vyplnil lejstro
� a odnesl si øidièák! A to jsem se ani slovem nezmínil o tom,
�e jsem prudce investigativní�

Foto: Karel Cudlín

Kontroly dodr�ování tr�ního øádu



Ing. Milo� Má�a absolvoval Vy-
sokou �kolu stavební v Praze,
obor pozemních staveb a kon-
strukcí. V odborné profesi má
praxi jako in�enýr, vìnoval se
technickému dozoru na nìkte-
rých stavbách, jako byla napøí-
klad Èeská národní banka, Státní
úøad jaderné bezpeènosti a øada
dal�ích. Je èlenem Èeské komo-
ry autorizovaných in�enýrù
a technikù a Èeského svazu sta-
vebních in�enýrù. Ve volebním
období 1994�1998 byl èlenem
Zastupitelstva hl. m. Prahy se
zamìøením na investièní výstav-
bu, územní plánování a bytovou
problematiku. V listopadu 1998
byl zvolen radním hl. m. Prahy
s kompetencemi pro správu
a evidenci majetku hl. m. Prahy
a správu bytového fondu.

Jako radní máte na starosti
správu a evidenci majetku
a správu bytového fondu. Co po-
va�ujete v tìchto oblastech za
prioritní?

Dùle�itým úkolem je zaji�tìní in-
ventarizace majetku a závazkù s ohle-
dem na skuteènost, �e poøizovací cena
hmotného inventarizaèního majetku
vykazovaného hlavním mìstem Praha
je cca 170 miliard Kè. Zvý�ená pozor-
nost je vìnována sledování a vykazo-
vání pøírùstkù a úbytkù u hmotného
majetku. Souèástí inventarizace je
i pøehled pohledávek po lhùtì splat-
nosti. Pozitivním jevem inventarizace
majetku a závazkù za rok 2000 i pøe-
de�lý rok je skuteènost, �e do�lo ke
sní�ení vý�e inventarizaèních rozdílù.
Urèité problémy byly u nìkterých pøí-
spìvkových organizací, napø. ZOO
Praha a SNEO � Správa nemovitostí,
ale nedostatky se podaøilo analyzovat

a odstranit. Vìnujeme rovnì� pozor-
nost správì majetku mìsta, vèetnì by-
tového a nebytového fondu. Zejména
je tøeba odstraòovat zanedbanost byto-
vého fondu. Jsme v pravidelném styku
se správci tohoto majetku, kteøí jsou
povinni zabezpeèovat  dle zákonných
pøedpisù komplexní péèi o jeho stav. 

V poslední dobì se hodnì ho-
voøí o zpùsobech postupu proti
neplatièùm nájemného. Pøipra-
vujete v této oblasti nová, úèin-
nìj�í opatøení?

V této fázi øe�íme pøíèiny neplacení
nájemného, sni�ování nedoplatkù a so-
ciální situaci neplatièù v hl. mìstì Pra-
ze. Neplatièi nájemného jsou pøede-
v�ím støednì velké rodiny s dìtmi, se
silným zastoupením nezamìstnaných
èlenù domácností. Ov�em je øada ná-
jemníkù, kteøí na placení nájemného
mají. Z tìchto dùvodù vedeme èastá
jednání se správními firmami ve vìci
vymáhání dlu�ného nájemného a po-
platkù za slu�by, co� je jedna z hlav-
ních funkcí správních firem. Obsah
práce s dlu�níky je zamìøen na zasílá-
ní upomínek, telefonní a osobní urgen-
ce. Proto jsou dùle�itá místní �etøení
o dùvodech neplacení nájemného, re-
spektive o pøíèinách narùstajícího dlu-
hu, co� provádí dùslednì napø.
CENTRA, v. o. s. a LIGA SERVIS.
Zde doporuèujeme nutnost vejít do
styku se sociálním a bytovým odborem
MHMP s cílem vymìnit stávající byt
za úspornìj�í. Bude  nutno zajistit byty
s ni��ím standardním vybavením,
napø. star�í byty IV. kategorie, domy
po Státním statku v likvidaci a dal�í.
Pro øe�ení tìchto problémù správy ma-
jetku chceme uspoøádat odborný semi-
náø ve spolupráci s ÈVUT � Fakulta
stavební na téma �Správa, provoz,
údr�ba a opravy domù� s na�imi správ-
ními firmami.

V zahranièí a dokonce u na-
�ich nejbli��ích sousedù mají
s renovacemi panelových sídli��
dobré zku�enosti. Vycházíte
z této skuteènosti také v pøípadì
regenerace na�ich panelových
domù?

Tradiènì dobré zku�enosti máme se
Spolkovou republikou Nìmecko. Obì
zemì øe�í tyté� problémy plynoucí ze
stávajícího bytového fondu. Ka�dá
zemì v�ak pøistupuje k øe�ení odli�-
ným zpùsobem, i kdy� na konci jejího
sna�ení je stejný cíl � spokojenost
obyvatel v regenerovaném, a po v�ech
stránkách plnohodnotném bydlení
v domech na panelových sídli�tích.
Tyto snahy se ubírají dvìma smìry:
jednak opravou a regenerací vlastního
objektu, jednak regenerací sídli�tì jako
celku. Nìmecká strana pøistoupila
k regeneraci panelových domù, ani�
by privatizovala bytový fond. Ten pri-
vatizuje a� po provedení regenerace.
Èeská strana nejprve domy privatizo-
vala a ty se poté opravují. To v�ak kla-
de znaèné nároky na koordinaci èin-
nosti jednotlivých majitelù. Dobré
kontakty máme s Hlavním svazem nì-
meckého stavebního prùmyslu, kon-
cernem RWE, a tuto problematiku
jsme konzultovali i v berlínském sená-
tu. V jarních mìsících budeme s ber-
línskými kolegy pokraèovat v diskusi.
Chtìli bychom hovoøit hlavnì o pro-
blematice financování oprav, pøípadnì
o návrzích legislativních úprav. Na�i
kolegové z Berlína nabídli Praze po-
moc v otázce revitalizace sídli�� a na-
bídku spolupráce v této oblasti jsme
dostali také od primátora Rotterdamu.
V praxi to znamená, �e nás berlín�tí
a rotterdam�tí kolegové seznámí s tím,
jakým zpùsobem diskutují s obèany
sídli�� pøed provádìním prací, získá-
vají jejich názory na opravy, zlep�ení

prostøedí sídli�� a zabývají se i sociál-
ním aspektem �ivota na sídli�tích.

Na kterých pra�ských sídli�-
tích vidíte nejvìt�í problémy
s renovací?

Nejvìt�í problémy vidím na Ji�ním
Mìstì s ohledem na jeho velikost,
ov�em z technického hlediska jsou
nejvìt�í problémy na sídli�tích, které
mají nejstar�í konstrukèní systém.
Nejstar�í panelová výstavba se vysky-
tuje na Praze 3, 4, 6 a 10. Jedná se
o typy domù G 42 a G 57, které vyka-
zují znaèné závady z hlediska statiky,
tepelnì technických vlastností, sta-
vebnì technických parametrù, po�ární
ochrany i hygieny prostøedí. S re-
vitalizací nìkterých bytových
domù jsme ji� zaèali. Jedná
se pøevá�nì o zateplení ob-
vodových plá��ù, odstranìní
poruch lod�ií, zatékání
støech, zatékání kolem oken
atd.

Poèítá se s tím, �e se ná-
jemníci budou finanènì na
regeneraci bytù podílet?

V budoucnu se s touto
variantou poèítá, proza-
tím v�ak chybí legis-
lativní podklad pro
uskuteènìní
tohoto kro-
ku. Poèítá
se s úèastí

pøibli�nì 7 % z celkových nákladù
s rozlo�ením do 15 let a uhrazení celé
èástky nadstandardního vybavení, in-
stalovaného na pøání nájemníka.

Jaká je Va�e vize Prahy v pøí�-
tích dvaceti letech?

Vìøím, �e se nadále bude zlep�ovat
základní dopravní systém, vzhledem
k tomu, �e mìsto vìnuje a nadále bude
vìnovat znaèné finanèní prostøedky na
dopravní stavby. Jsem pøesvìdèen, �e
se zlep�í i vzhled na�ich sídli�� a Pra-
ha se bude je�tì více zabývat rekon-
strukcí a regenerací na�ich památek
s ohledem na velké kulturní bohatství,

které jsme zdìdili po na-
�ich pøedcích. Pøedpo-

kládám, �e se podaøí
realizovat i nìkteré
sportovní stavby, pro-
to�e pro mláde� je ne-
zbytnì nutné vytvoøit
podmínky pro smyslu-

plné vyu�ívání vol-
ného èasu.

(ist)
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Od Vánoc je èerstvým ètyøicát-
níkem, hned od narození Pra�á-
kem, absolventem teorie øízení
na ÈVUT. Jeho prvním pùsobi�-
tìm bylo ÈKD, kde se také na
sklonku 80. let poprvé �dostal do
politiky� � patøil ke spoluzaklada-
telùm Obèanského fóra v ÈKD
a pozdìji také ODS v Praze 4.
V roce 1991 se stal podnikatelem
v oblasti øízení technologií, nyní
zavr�uje ji� druhé ètyøleté období
na �velké� radnici, kam ho pøive-
dl zájem øe�it akutní otázky roz-
voje metropole.

Èím se jako radní hlavního
mìsta zabýváte?

Mimo bytovou politi-
ku tvoøí mou agendu
územní rozvoj a také
èást investic, které
smìøují do infra-
struktury. Z klíèo-
vých témat, s nimi�
jsem na radnici
vstupoval, se rozhod-
nì  vìt�inu podaøilo
prosadit a zvládnout:
Praha má základní 

dokumenty, pøedev�ím územní plán,
ale i strategický plán mìsta a koncepci
bytové politiky, rozjelo se velké mno�-
ství investièních projektù.

Jaké projekty máte konkrétnì
na mysli?

Z vìt�í èásti u� funguje centrum na
Smíchovì, jedno ze ètyø celomìstských
center, jím� se naplòuje na�e idea poly-
centrického mìsta. Jejich vznikem se
znatelnì odlehèuje památkové rezerva-
ci, svìtovì proslulému historickému
støedu mìsta, a zároveò vná�ejí nové,
skuteènì pulzující body na mapu Prahy.
Je velmi podstatné, �e se tak objevují
pro Pra�any i celou èeskou ekonomiku
nové mo�nosti. Zásluhou soustøedìné-

ho úsilí mnoha lidí se také poda-
øilo v prùbìhu devadesátých
let rozvinout vodohospodáø-
skou infrastrukturu � v�dy�

je�tì pøed rokem
1992 nemìly

velké

èásti mìsta ani vodovod, ani kanalizaci,
místy neexistovaly komunikace se
zpevnìným povrchem. V tomto smìru
se udìlal velký kus práce, který bývá
èasto opomíjen.

Co pova�ujete naopak za pro-
blematické?

Vlastní øízení mìsta. Praha je z hle-
diska své struktury stále ponìkud ne-
pru�ný moloch. Poèet mìstských èástí
je nepøimìøenì vysoký, reforma veøejné
správy, která je mimochodem velmi dra-
há, zatím nepøiná�í nìjaký zásadní efekt,
snad jen nárùst pracovních míst�

Zmínil jste se o tom, �e �vznikl
územní plán� � do té doby neexi-
stoval?

V ka�dém okam�iku územní plán
existoval. Ov�em po roce 1990 se zá-
sadnì zmìnily podmínky: tradiènì pojí-
maná nabídka a zároveò ochrana ve
volném podnikatelském prostøedí a ve
svobodné spoleènosti má zcela jiný
charakter ne� plány za minulého re�i-
mu. Tím se nijak nechci dotknout jejich

zpracovatelù, jde mi o podmín-
ky a zadání � nelze je srovná-

vat s dne�kem. 
Je o vás známo, �e
jste chodící encyklo-

pedií, doká�ete ur-
putnì diskutovat,
vyzbrojený mno-
ha daty a fakty�

Prahu mám rád
a velmi dobøe ji

znám je�tì z dob, kdy
jsem mìl více èasu. A jsem

bytostnì pøesvìdèený o tom, �e
chce-li èlovìk cokoliv aktivnì øídit, mìl
by mít o dané oblasti nejenom základní

povìdomí, ale informace velmi podrob-
né. To spotøebuje spoustu èasu. Jsem
v�ak èlovìk, který hledá vazby a vztahy,
skládá støípky dílèích, èasto protichùd-
ných dat. Encyklopedie se netvoøí vol-
ným ukládáním dat � má-li být informa-
ce k nìèemu, musí být zasazena ve vaz-
bách a vztazích. A pøesnì tak funguje
mìstský organismus: nelze øíct, �e �i-
votní prostøedí nesouvisí s ekonomikou,
ekonomika s bezpeèností, bezpeènost se
zdravím lidí a podobnì. 

Nìkteré diskuse na plenárním
zasedání zastupitelstva i v radì
byly mo�ná i proto velmi pla-
menné�

Vhodné oponování vìci v�dycky
prospívá. Pokud se hledá, zda byly
v�echny mo�nosti vyu�ity, zda neexis-
tuje nìjaká vazba, která byla opomenu-
ta, jestli jsme nepøehlédli nìjaký dùle�i-
tý efekt, který dané rozhodnutí vyvolá,
je v�echno v poøádku. Takový korektiv
je v�dy velmi potøebný. A èím vìt�í ce-
lek se øídí, tím vìt�í je nebezpeèí, �e se
vèas neodhalí chyba, která je tøeba v da-
ném okam�iku skrytá pod povrchem,
ale v budoucnu by se mohla ukázat jako
velmi nebezpeèná.

Nemáte Vy osobnì ambice
opustit komunální politiku a za-
míøit vý�?

Ne. Baví mì být u ka�dodenních vìcí
a ty øe�it s my�lenkou a smìøováním
k cíli. Sám sebe spí�e vidím tam, kde se
pøímo rozhoduje. Zále�í na volièích,
nemám v úmyslu se Prahy vzdát.

Pracujete v oblasti, která se do-
týká �ivota a �ivotního stylu mno-
ha lidí, velmi èasto jste pøímo
konfrontován s obèanskými ini-

ciativami, petièními akcemi apod.
Stíháte se pøímo na místì sezna-
movat s názory sdru�ení, institu-
cí, jednotlivých obèanù?

Také zde vyu�ívám své znalosti Prahy,
do urèité míry si dovedu pøedstavit, co
jednotlivé aktivity vyvolává. Jsem infor-
mován o postojích obèanù a vím, �e vel-
mi zále�í na tom, jestli v místì bydlí nì-
kdo, kdo najde èas a umí se dané zále�i-
tosti vìnovat, kdo je ochoten a schopen
nìco zorganizovat. Slo�itìj�í problémy
vznikají, kdy� se seètou a posléze støet-
nou rùzné zájmy a potí�e: vstoupíte s in-
vesticí do místa, kde je nedostatek par-
kování, kde jsou �patné komunikace
a chybí høi�tì � a ani s dobrým zámìrem
nepochodíte, je oheò na støe�e. Lidé se
pak vyjadøují spontánnì. Od obèanských
sdru�ení u� naopak oèekávám ucelené,
jasnì formulované stanovisko, pøedsta-
vující odpovìdný, tøeba�e nìkdy odli�ný
názor na daný problém. Sna�íme se
v�echna lokální kritéria brát v úvahu �
jenom�e nakonec se i po slo�itém vyjed-
návání v�dy musí rozhodnout.

Li�í se podstatnì zpùsob øízení
Prahy a jiných na�ich mìst?

Je tøeba si uvìdomit, �e Praha není
prostým mnohonásobkem malého mìs-
ta, je to organismus daleko slo�itìj�í, u�
jenom proto, �e se metropole pohybuje
na poli evropském a bez nadsázky v kon-
textu svìtového dìní. Za posledních dva-
náct let se z Prahy stal tahoun domácí
ekonomiky, místy na to urèitou �árlivos-
tí zbytku republiky i doplácí. V tomto
smìru se mù�eme za uplynulým obdo-
bím ohlédnout jako za érou úspì�nou,
která pøinesla hlavnímu mìstu nové
mo�nosti, novou kvalitu �ivota. (vf)

�Praha je na mùj vkus stále ponìkud nepru�ný moloch,�
øíká s povzdechem radní Ing. Zdenìk Kováøík (ODS), profesí systémový in�enýr.

Také pra�ské paneláky postupnì omládnou
Vizí radního Ing. Milo�e Má�i (ÈSSD) je vìt�í rozsah regenerace bytových domù.

Foto: Karel Cudlín

Foto: Jan Mihalièek
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Téma mìsíce:  Bydlení v Praze

Soukromá obchodní spoleènost
koupila od restituentù výhodnì celý
dùm a obratem, ji� v roce 1996, na-
bídla nájemníkùm byty k prodeji.
Úèelem  byl  rychlý rozprodej nemovi-
tostí za mnohonásobnì vy��í cenu, ne�
byl její úøední odhad a kupní cena.
V na�em pøípadì �ádali za metr ètve-
reèní 6 300 Kè, celkem 497 tisíc Kè za
byt 3 + 1. Bez ohledu na zájem, na�e
mo�nosti a nabídku, �e po�adovanou
èástku budeme splácet, odmítli. Ná-
slednì byl byt bez dal�ího upozornìní
prodán jinému zájemci. Takté� i ostat-
ní byty v domì. Nový majitel bytu má
zájem na jeho uvolnìní a oèekává de-
regulaci nájemného. V�e kolem pro-
deje bytu a chování nového vlastníka
bytu je pro nás nepøíjemnou �ivotní
zku�eností a tvrdou realitou.

Co funguje spí� � trh
reálný, anebo èerný?
Základní principy jsou jasné: Kdy�

nevíte, jestli se prostøedky vlo�ené do
bydlení budou vracet, tì�ko tam nìja-
ké vlo�íte. A naopak: platí-li na trhu
dlouhodobì nemìnná a jasná pravi-
dla, vytváøí to podmínky pro srozumi-
telnou, nespekulativní investici. Platí
u nás taková pravidla? Zatím nepøíli�.
To je ostatnì jeden z dùvodù, proè
u nás témìø nejsou investoøi nájemní-
ho bydlení. Pøesnìji øeèeno � proè
u nás nejsou jiní investoøi ne� obce.

A dal�í vìc: na trhu s byty se pohy-
buje bytù ponìkud málo, vlastnì jen
zlomek jejich celkového poètu. Co
z toho plyne? Ceny bytù se tvoøí pou-
ze na vzorku malé èásti bytového fon-
du. Zbývající vìt�í èást bytù se obje-
vuje spí�e na trhu �edém. Není to sice
protizákonné, ale ani moc dobré.

Zvlá�tní kapitolou je trh èerný. Na-
pøíklad situace, kdy nájemníci bez vì-
domí vlastníka pronajímají byty dal-

�ím osobám. Poru�ují tím práva vlast-
níka, co� je samozøejmì v pøímém
rozporu se zákonem. K tomu mù�eme
pøidat podvádìní pøi výmìnách èi pøi
pøechodech nájmù. Dokázat takový
podvod je nesmírnì slo�ité, v souèas-
ných podmínkách vlastnì nemo�né.
Koneèným øe�ením by mohla být
mravnost, poctivost a slu�nost, co� je
ov�em zbo�né pøání.

Dobrý bytový trh by mìl být pøija-
telný pro v�echny úèastníky, a� u� jde
o vlastníky bytových èi rodinných
domù, nebo o dru�stevníky èi nájem-
níky. Nesmíme ov�em zapomenout na
nebydlící. A tady je kámen úrazu: ne-
bydlící u nás prakticky nemají mo�-
nost se na bytovém trhu uplatnit: mla-
dí man�elé nebo ti, kteøí shánìjí svùj
první byt, jsou na tom tak bídnì, �e
bytový trh je nìèím, na co si vzpome-
nou a� tak na ètvrtém èi pátém místì.
První, co je napadne, je získat byt po
rodièích, pøípadnì po dìdeèkovi nebo
po babièce. Pak pøichází v úvahu vý-
mìna rodièovského bytu tøeba za dva
men�í. Pak jsou tu je�tì pøíbuzní, pøí-
padnì kamarádi� A spousta dal�ích
øe�ení � bydlet se dá ostatnì lecjak.
Zkrátka a dobøe: na bytový trh si � ze-
jména v Praze � dovolí vstoupit málo-
kdo. Dokonce i ten, kdo na to má,
váhá.

Neexistence bytového trhu zpùso-
buje i jistou �sociální nerovnost�

mezi bydlícími a nebydlícími. To, �e
bydlící nemají chu� podílet se na ná-
kladech na bydlení, se paradoxnì dìje

na úkor nebydlících. Bydlící toti� pla-
tí ni��í náklady na bydlení, ne� odpo-
vídá skuteènosti, a to zpùsobuje vy��í
náklady pro ty, kteøí bydlet teprve
chtìjí. Ti toti� nemají �ádné mo�nosti
smìnit byt, zaøídit pøechod nájmu èi
nìjaké dal�í podobné øe�ení. Mohou
pouze platit � a jejich �budoucí byt�
je tak drahý, �e jim to zpravidla byd-
let znemo�ní. Pohybujeme se pøece
jen na omezeném trhu, zatímco trh
funkèní a otevøený by pøinesl ceny
pøijatelnìj�í.

Dùvodù, proè nefunguje bytový trh,
najdeme je�tì nìkolik. Jedním z nich
je snaha politikù nezpùsobit velké
èásti populace zásadní sociální pro-
blémy, a jde se na to tím, �e se vliv
trhu reguluje èi oslabuje. Musíme si
uvìdomit, �e rozdíl mezi netr�ní, re-
gulovanou cenou a cenou tr�ní se
v Praze stále pohybuje v úrovni jed-
na ku deseti!

Trh s jasnými pravidly je nakonec
jediným dlouhodobým øe�ením. Pøes
ve�keré obtí�e bude tøeba zmìnit ob-
èanský zákoník v oblasti nájemních
vztahù. Upravit pøechod nájmù pouze
na man�ele a dìti, pokud spolu �ijí,
a zru�it výmìnu bytù. A musí se zmì-
nit i zákon o nájemném, který odstra-
ní dosavadní zablokování nájemného.
Vedle toho by mìl úèinný systém pøí-
spìvkù na bydlení zamezit neøe�itel-
ným sociálním situacím � a ov�em

pøispívat jenom lidem, kteøí to skuteè-
nì potøebují. To v�echno se nedá od-
kládat dlouho.

Jakou má nájemné 
budoucnost?

�Vztah vlastníkù a nájemníkù
by se mìl zlep�it,� øíká JUDr. Sta-
nislav Køeèek, pøedseda Sdru�e-
ní nájemníkù ÈR:

Je toti� deformován stále vìt�ími
po�adavky majitelù domù na vy��í zis-
ky, co� je znát hlavnì v Praze, kde to
je dáno ubytováváním cizincù. Na�i-
nec se cizinci ekonomicky samozøej-
mì nevyrovná. Dal�í pra�ská speciali-
ta je pøemìna na nebytové prostory �
ta samozøejmì pomìr vlastníkù a ná-
jemníkù také zkresluje.

V zákonì mimo jiné chybí sociální
klauzule, kterou najdeme tøeba v nì-
meckém právu: toti� aby nebylo mo�-
no vystìhovat nájemníka, je-li ve vy-
sokém vìku èi pøi nedobrém zdraví.
Zákon také �patnì øe�í výmìnu bytù.
A pøechod nájmu bytù je v nìm ponì-
kud pøedimenzován: zatímco v zahra-
nièí je bì�né, �e byt pøejde na nej-
bli��í pøíbuzné, u nás je do okruhu
dìdicù, na které pøechází nájem, za-
poèten kde kdo.

Hlavní problém je ov�em ten, �e ná-
jemné èiní tøetinu nákladù na bydlení,
zatímco celé dvì tøetiny pøedstavují
ceny energií a slu�eb. Na placení sku-
teèných nákladù na bydlení u nás
øada lidí nemá.

Protichùdné stanovisko zdù-
razòuje Libor Dellin, místopøed-
seda Obèanského sdru�ení ma-
jitelù domù v ÈR:

Vláda se zavázala do roku 2002 de-
regulovat  nájemné. Odstranit  tak
asociální a nezaslou�enou preferenci
nájemcù �regulovaných� bytù, kteøí
toto privilegium získali náhodnì nebo
spekulací, na úkor ostatních. Ústavní
soud nálezem stanovil, �e dosavadní
regulace nájemného musí být z dùvo-
du nìkolikeré protiústavnosti nejpo-
zdìji k 31. 12. 2001 zru�ena. V rozpo-
ru s tím Ministerstvo financí vìcnì

opsalo zru�enou vyhlá�ku a její ne-
pøípustné pasá�e vydalo pouze jinou
formou � jako výmìr Ministerstva fi-
nancí.

Je tøeba zdùraznit, �e nájemným �
i podle obèanského zákoníku � je
úplata vlastníkovi za doèasnou mo�-
nost u�ívání jeho vìci. Proto kromì
úhrady nákladù, které musí hradit
v�ichni bez ohledu na to, zda bydlí ná-
jemním, dru�stevním èi vlastnickým
zpùsobem, je dal�í èástí nájemného
i obvyklý zisk, respektive výnos z ka-
pitálu vlastníka bytu èi domu � z ka-
pitálu umrtveného ve prospìch ná-
jemcù v pronajatých bytech.

Cena nemá sociální funkci. Stejnì
jako v�ude (v obchodech, za vodu,
elektøinu�) nájemníci platí stejné
ceny jako ostatní, tak�e nelze opráv-
nìnì po�adovat, aby z ceny svého
bydlení hradili jen zlomek. Nutnou
souèástí deregulace nájemného musí
být i odpovídající, ve svìtì bì�ný ad-
resný pøíspìvek na nájemné skuteènì
potøebným. Jeho zavedení se v�ak mi-
nister�tí úøedníci a dal�í bohatí �re-
gulovaní� nájemníci urputnì brání,
nebo� by pøi�li o svá bezdùvodná pri-
vilegia.

K èemu je vlastnì nájemní bydlení?
Umo�òuje zajistit bytovou potøebu
lidí, kteøí nemají jednorázovou èásku
na bydlení vlastnické (takových je nás
vìt�ina), ani nemohou situaci øe�it
pùjèkou èi hypotékou. A je dùle�ité
i pro to, aby se obyvatelé mohli stì-
hovat. A zvlá�tní forma � obecní ná-
jemné � je, jak se je�tì zmíníme, po-
tøebná pro pomoc nìkterým obèanùm
� je jednou z forem solidarity.

Co s neplatièi?
Za elektøinu èi vodu se platí, za

bydlení nikoli. Mnohým se zøejmì
zdá, �e nájemné je jakási vymy�lená
èástka, která se platí za nic; máloko-
mu dochází, �e z nájemného se musí
zaplatit nejen prostá údr�ba, ale
v�echny náklady na poøízení bytu
a také na jeho zásadní rekonstrukce.
A tak je procento neplatièù nájemné-

ZA POSLEDNÍCH DESET LET�
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�Doplatili jsme na nemravné
jednání obchodníkù s byty a na
zákon, který dovoluje nekontro-
lovaný prodej obsazených bytù
do vlastnictví jiných zájemcù,�
pí�e ètenáøka Libu�e Stuchlíko-
vá ze Smíchova:

Bytový trh a jak na nìj

Stálých obyvatel Prahy ubylo � asi o 35 000.

Pøechodných obyvatel Prahy pøibylo � asi o 100 000, mo�ná víc!

Bytù celkem pøibylo � asi o 70 000.

V privatizaci obec prodala 80 000 bytù. Pøevodem od státu 

získala více ne� 20 000 bytù, novì jich postavila asi 10 500. 

Se zaokrouhlením to znamená, �e v majetku obce je pøibli�nì 

o 50 000 bytù ménì ne� pøed deseti lety.
Prùmìrné výdaje na bydlení vzrostly na ètvrtinu výdajù domácnosti.

Ka�dý dvanáctý obyvatel obecního domu je neplatièem.
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O palèivých problémech bytové politiky mìsta
ho nìkolikanásobnì vy��í ne� u ne-
platièù energií. Svùj podíl má samo-
zøejmì fakt, �e vymahatelnost nájem-
ného je podstatnì hor�í: pøi odpojení
jistièe nebo zavøení pøívodu plynu se
nikdo neptá, kolik bydlí v bytì dìtí
a jakou sociální situaci má dotyèná
rodina. Naproti tomu vystìhovat nì-
koho z dùvodu neplacení mù�e jen
soud, a ten bere v potaz øadu vìcí.
I kdy� nìkdo dlouhodobì neplatí,
vlastník je povinen mu poskytnout
náhradní byt. Hrozba vystìhování se
tedy míjí úèinkem. Obava z øe�ení
dùsledkù neplacení je u nájemného
zkrátka podstatnì men�í ne� u tepla,
vody, elektøiny. Pøitom tyto energie
jsou rovnocenné atributy bydlení,
jsou stejnì nezbytné jako sama �støe-
cha nad hlavou�. Jestli�e umíme
rychle a jednoznaènì øe�it neplacení
energií, mìli bychom to umìt i u ná-
jemného.

A teï jeden neveselý pøíbìh. Mìli
jsme v redakci na dlouhé náv�tìvì
plaèící ètenáøku. Je rozvedená, v dù-
chodu a s mentálnì posti�eným sy-
nem. Bydlí v bytì o rozloze 120 met-
rù ètvereèních, za nájem s topením
platí bezmála osm tisíc (a k tomu in-
kaso) a na chod domácnosti jí zbývá
mìsíènì nìco málo pøes tøi tisíce.
Ráda by smìnila byt za men�í a lev-
nìj�í, ale majitel s výmìnou nesouhla-
sí a na její �ádosti u� dlouho neodpo-
vídá. Jeví se to jako patová situace:
byt v Praze s dùchodovým pøíjmem
normální cestou nese�enete a bez
slu�ného majitele se z bytu nehnete.
Zbývá té paní nìco jiného, ne� nepla-
tit nájemné?

Faktem je, �e výmìny bytù jsou
obecnì netr�ním øe�ením a ve fungu-
jící bytové politice zpùsobují pro-
blém. Zmínìný pøíbìh patøí k ukáz-
kám toho, jak souèasné nestandardní
situace zneu�ívá vlastník. Doporuèit
mù�eme zatím jediné øe�ení: nahradit
jeho souhlas soudnì.

Privatizovat?
�V Teplicích jsme privatizova-

li v�echno,� øíká Jaroslav Kube-
ra, starosta Teplic, senátor
PÈR:

Teplice se rozhodly zprivatizovat
bytový fond komplexnì. Nezkoumali
jsme, kolik bytù si máme nechat. Zru-
�ili jsme slavný �by�ák�, zru�ili jsme
poøadníky i bytové komise a zaèali
jsme prodávat domy nájemníkùm. Po-
nechali jsme si jen nìkolik domù s pe-
èovatelskou slu�bou. Prodávali jsme
poøád za stejných podmínek, po ce-
lých 8 let. Výsledek je jednoznaèný:
lidé se zaèali o svoje domy starat, pa-

nelová sídli�tì jsou zateplená, revita-
lizovaná. Pochopitelnì se na�li i ma-
jitelé, kteøí se nechovali jako majite-
lé, ale to procento bylo minimální.
U�etøili jsme peníze z rozpoètu, co�
v Teplicích dìlá stovky milionù. Tím
se nám otevøel prostor pro jiné akti-
vity: tak tøeba nemáme starosti s no-
vým zákonem o odpadech, proto�e
odvoz odpadkù poskytujeme bezú-
platnì. Tento luxus obèanùm prostì
platí radnice.

Oproti Praze tøeba vùbec nemáme
neplatièe. Neexistuje u nás èerný trh
s byty, proto�e nikdo nemá mo�nost
nìco naèerno dìlat. Nemáme tu ani
�ádné spekulace s výmìnami bytù.

�Teplice? Ano, �ádné pro-
blémy s bytovým fondem, �ád-
né náklady, �ádné starosti�
A ov�em � �ádná mo�nost øe�it
bytové potøeby v záva�ných
zdravotních èi sociálních pøípa-
dech, �ádná mo�nost plnit zá-
kladní povinnosti obce v oblasti
bydlení, �ádná mo�nost posta-
rat se o své potøebné obèany,�
namítá pra�ský radní ing. Zde-
nìk Kováøík:

I v Praze, která je mìstem vcelku
bez velkých sociálních problémù, má
asi �estina obyvatel jisté potí�e, abych
tak øekl, s naplòováním svých byto-
vých potøeb. A asi 6 procent obyvatel
je z vìt�í èásti odkázáno na pomoc
obce. Pøístup stylem ��ádný zásah�,
tedy bez pomoci obce, by byl sice nej-
jednodu��í, ale je mo�ný jenom tam,
kde je celkový pøebytek bytù a trh je
tudí� tlaèen na ni��í hodnoty. V Praze
se ov�em s nièím takovým nepotkáme.
Sem pøichází spousta lidí za prací, je
tu lákavá ekonomická situace. Ten
pøíklad Teplic, to je pøíklad obce, kte-
rá se sice napohled nestará o byty, ale
sna�í se zlep�it ekonomické podmínky
rozvoje � v�echny síly soustøedí na to,
aby vùbec nastartovala prosperitu. To
Praha na tom z hlediska ekonomické-
ho tak zle není.

Cílový stav privatizace, tedy to,
kolik prodat a kolik neprodat, jsme
na�tìstí pøestali vyjadøovat èíslem.
Øeknu to takto: Praha má mít tolik
bytových jednotek, aby byla schopna
naplòovat své úkoly v oblasti bytové
politiky.

O jaké úkoly jde? Obec by mìla mít
schopnost postarat se o obèany, kteøí
se ze záva�ných zdravotních nebo so-
ciálních dùvodù nejsou schopni uplat-
nit na trhu práce a mají zároveò neza-
vinìnou bytovou krizi. Tenhle úkol
�ádná obec nevyøe�í stoprocentnì, ale
mìla by mít mo�nost ho øe�it. A dru-
hým úkolem je ubytování �tábních
slu�eb � hasièù, záchranky� Samo-

zøejmì trvale by se to mìlo øe�it tako-
vými platy, aby jiná opatøení nebyla
zapotøebí, ale teï, jednorázovì, je za-
potøebí mít k dispozici alespoò pøe-
chodné ubytování.

V Praze se privatizovalo prodejem
bytových domù. Má to jasnou výho-
du: vlastník má zájem starat se nejen
o byt, ale o svùj dùm. Vìt�ina vlast-
níkù, a� u� to byla dru�stva èi spo-
leènosti s ruèením omezeným, zaèala
do objektù investovat. Opravují, re-
konstruují, vylep�ují� Sem tam se

ov�em nìco nepovede � nìkteré domy
prostì nefungují. Asi ve dvou, tøech
procentech.

Pøíznaèná je je�tì jedna vìc: zatím-
co na poèátku kupovali domy ti, kteøí
mìli zájem se o nì starat, v poslední
fázi se lidé spí� domnívají, �e kdy�
nìco se slevou koupí, uniknou place-
ní vy��ího nájemného, co� je dnes
hlavní motivace. Ponìkud krátkozra-
ká. Opravy a rekonstrukce bude vlast-
ník muset zaplatit tak èi tak � døív
nebo pozdìji.

Stavìt byty? 
Opravovat? 

Regenerovat?
Vedou se o to vá�nivé spory. Nìkdo

øíká, �e v Praze je bytù a� dost a sta-
èí otevøít bytový trh. Jiní soudí, �e
bez toho, �e by v Praze bylo dostatek
bytù pro v�echny, kteøí je potøebují,
nelze bytový trh vùbec vytvoøit. Roz-
hodnout, co z toho je pravda, není
úplnì jednoduché, proto�e bì�né vý-
poèty tu ponìkud nefungují. Kupøí-
kladu není pravda, �e by v Praze na
poèet domácností bylo extrémnì
málo bytù. Jenom�e do této statistiky
se poèítají jen trvale bydlící. Se v�e-
mi, kteøí tu opravdu bydlí, bude vý-
sledné èíslo ménì pøíznivé. A pak je
také nutno pøipustit, �e kvalita byto-
vého fondu èasto není na úrovni bì�-
ného standardu.

Prostor pro bytovou výstavbu tedy
je, a to jak pro výstavbu komerèní,
tr�ní, tak pro výstavbu komunální,
díky ní� obec mù�e plnit své povin-
nosti. Zatím se ale stavìjí byty, které
jsou ponìkud lep�í ne� standardní �
a dohodnout se na tom, aby se stavìly

byty �jen� k zaji�tìní základních by-
tových potøeb, se zatím nedaøí. Uby-
tovny èi byty v úrovni nízkého stan-
dardu chybìjí nejvíc.

Vedle nových bytù potøebuje obec
i byty staré � ale takové, které mù�e
pronajmout. Èili volné. Proto se pøe-
chází na nájemní smlouvy na dobu
urèitou: pokud obec obsadí byt nì-
kým, kdo skuteènì potøebuje pomoci,
ale po èase se jeho situace zlep�í,
mìla by mít mo�nost uvolnit byt pro
nìkoho dal�ího. 

Stav bytového fondu je velký pro-
blém. Minulý re�im sice docela dost
stavìl, ale jednak ne pøíli� kvalitnì
a jednak se tím ménì staral o údr�bu.
Projevuje se to jak ve stavu bytù, tak
ve stavu domù, zejména panelových.
Je potøeba je regenerovat, co� ov�em
znamená �ir�í problém: nejen opravit,
nejen zateplit, nejen znovu omítnout,
ale také zlep�it �ivotní prostøedí, zaji-
stit dostatek slu�eb a zaøízení pro vol-
ný èas. Regeneraèní program, který
hlavní mìsto rozjelo, je vcelku velko-
rysý. Zatím jsou hotovy podrobné
analýzy, pøipravují se akèní programy
regenerace. Øada míst v Praze má
slibné pøedpoklady; snad jich budeme
umìt vyu�ít.

Jak kontrolovat?
Zku�enost nebydlící ètenáøky:

�Setkala jsem se pouze s pijavi-
cemi, tj. s lidmi, kteøí se nestydí
za nehorázné sumy pronajímat
obecní byty,� pí�e paní Jana
Dvoøáková:

Nemám nic proti lidem, kteøí si ko-
rektnì zakoupili (èi postavili) byt a ten
teï pronajímají, akorát jsem se s tako-
vými nesetkala. Myslím, �e cesta k ná-
pravì by byla snadná: podle tisku èi
internetu obvolat inzeráty a v pøípadì,
�e je nabízen obecní byt, odebrat sou-
èasnému majiteli dekret.

Co se týèe privatizace bytového
fondu � jsem pro, ale uvá�livìji. Kro-

mì ekonomických ukazatelù by se
mìlo pøedem posoudit také to, zda
v domì nejsou pronajímány byty, vy-
kutáleným pøí�ivníkùm je odebrat
a pøidìlit je lidem, kteøí v nich budou
skuteènì bydlet�

Máme �anci?
V Praze platí pravidlo, �e ve�keré

prostøedky, které mìsto získá na ná-
jemném èi na provozu objektù, vrací
zpátky do bydlení � nepøevádí je ni-
kam jinam. Pou�ijí se na opravy, re-

generace èi na výstavbu jiných objek-
tù. Tohle zkontrolovat lze. Ale co
s èernými podnájmy? V�echny radni-
ce se èas od èasu pokusí obtelefono-
vat rùzné inzeráty, ve kterých se nìco
nekalého nabízí. Tím lze ov�em na-
nejvý� takový podnájem pøekazit, ne-
lze vzít podvodníkovi byt. A vùbec �
prokázat podvod je u nás ponìkud si-
syfovská práce.

Co øíci závìrem? Nebude to jedno-
duché. U� odzvonilo sociálním in�e-
nýrùm, kteøí urèovali, kolik kdo má
mít metrù ètvereèních, v jaké kvalitì
a v jaké lokalitì. Omezovat lidskou
svobodu socialistickou regulací ne-
chceme. Nicménì pomoc ze strany
obce je nutná. Otázka je, do jaké míry
má být obec solidární. Nulová solida-
rita (jako v pøíkladu Teplic) nemusí
být dlouhodobì únosná, rozhodnì ne
v Praze. Opaèný extrém � solidarita
zasahující celou tøetinu (jak tomu
bylo v Praze po roce 1991) znamená,
�e obec buï �idí jiné dùle�ité oblasti,
tøeba mìstskou dopravu èi �ivotní
prostøedí, nebo kvalitu bydlení. Nut-
ná je i pomoc ze strany státu � ta
musí mít jasná kritéria a musí uvolnit
cestu trhu se srozumitelnými pravi-
dly. Zatím jsou podmínky nastaveny
tak, �e èlovìk, který poctivì postupu-
je bì�nou cestou, doplácí prostøed-
nictvím daní na ty, kteøí døív prostì
mìli �tìstí.
Dvoustranu pøipravil: Pavel Ryjáèek

Foto: Karel Cudlín a Petr Kahoun

Vá�ení ètenáøi, v pøí�tím èísle Listù se chceme vìnovat mimo jiné 

�ivotnímu prostøedí v Praze. Chcete-li pøispìt svými dopisy, nevá-

hejte! V redakci na Mariánském námìstí 2, 110 01 Praha 1, se tì�íme

na va�e ohlasy. Pokud mo�no brzy � uzávìrka je ji� 25. února!Ne v�echny domy mají podobu, jakou bychom si pøáli. Nìkde se je�tì èeká na
vlastníka � a podle toho to vypadá.



Víte, �e celou jednu ètvrti-
nu uniformovaných policistù
v Praze tvoøí mìstská poli-
cie? Jejích strá�níkù je v uli-
cích pøibli�nì 1 200. Policii
ÈR znaènì ulehèují práci �
kupøíkladu loni zadr�eli na
700 pachatelù.

Mìsto nehodlá nic mìnit na
tom, �e mìstská policie patøí k dù-
le�itým bezpeènostním slo�kám.
Zatímco loni èinil její rozpoèet
417 milionù korun, letos vzroste
na 550 milionù. A je to dobøe.

Radní Rudolf Bla�ek, který se
na pra�ské radnici stará o bezpeè-
nost, pøipomíná, �e MP zvedla od
roku 1999 své stavy o 20 procent.
�Kdyby se toté� povedlo i Policii

ÈR, bylo by to dost pìkné. Praha
potøebuje tak o 1 000 a� 1 500
policistù víc, ale slibùm, �e je za-
jistí ministerstvo vnitra, tedy stát,
u� nevìøím.�

Jisté potí�e v práci mìstských
strá�níkù pùsobí legislativa. Na-
pøíklad pøedloni bylo rozdáno asi
360 000 tzv. �parkovaèek�, tedy
výzev s pøedvoláním pro nepøí-
tomného pachatele, a loni to byl
dvojnásobek. Ale dostaví se asi
tak 15 % pachatelù, a bez zmìny
zákona se s tím nezmù�e nic.
�Poslaneckým návrhem se pokusí-
me pøesunout koncentraci mìstské
policie do oblasti dopravy. Strá�-
níci by mìli dostat mo�nost naøídit
odtah vozidla, které tvoøí na míst-
ní komunikaci pøeká�ku silnièního

provozu. Policie ÈR dennì odta-
huje 30�40 vozidel, co� jasnì uka-
zuje, �e drtivá vìt�ina tìchto pøe-
stupkù zùstává neposti�ených.�

A k bilanci je�tì nìco: loni na-
�la mìstská policie 1 018 hleda-
ných osob. Zkontrolovala pøes
milion osob, co� pøedstavuje
vlastnì celou Prahu. Zvá�íme-li,
�e nemù�e kontrolovat jen tak na
potkání, je to úctyhodný výkon.
Pøesto zatím prezídium Policie
ÈR nezpøístupnilo mìstským po-
licistùm registr hledaných osob �
prý to nejde. Zùstává tak jeden
ponìkud zbyteèný problém.
�Obce se je�tì musí prát o to,
aby mohly pomáhat státní poli-
cii! To je opravdu zvlá�tní,� øíká
radní Bla�ek. (cyk)
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Høí�ní lidé mìsta pra�ského
Pod schody do Vinohradské ulice se ve ve-

èerních hodinách objevila èerná skládka. Pro-
cházející strá�níci natrefili dva mu�e, kteøí si
tu zaèali budovat provizorní ubytovací plácek
a pøiznali, �e jim místo slou�í k pøespávání.
Proto strá�níci oba mu�e ztoto�nili a sepsali
úøední záznam. Naru�ování veøejného poøád-
ku bude pøedmìtem správního øízení�

Po pùlnoci se na slu�ebnu strá�níkù z Prahy 8
dostavil taxikáø, který si stì�oval, �e v jeho vo-
zidle sedí jakási silnì podnapilá zákaznice, která
odmítá zaplatit 328 Kè. Proto se strá�níci vydali
za øidièem a neplatící zákaznici upozornili, �e se
dopustila pøestupku. �ena reagovala tím, �e je
zaèala verbálnì napadat (originál znìl �Vy svinì,
já vás pozabíjím�). Taxikáø odjel se slovy, �e
nemá zapotøebí pro pár stovek poslouchat vul-
gární nadávky. �ena zùstala na slu�ebnì. Pøi vy-
pisování oznámení o pøestupku se ale neèekanì
vrhla na strá�níka a vytrhla mu slu�ební zbraò
z pouzdra. Strá�níci jí v pokraèování útoku za-
bránili a pøedali ji Policii ÈR k dal�ímu �etøení�

Hodinu po pùlnoci pøijali strá�níci z Prahy 7
oznámení od pobouøených obèanù z Dìlnické
ulice, �e tu kdosi ru�í noèní klid. Byl to velký
bagr na místním staveni�ti, který vydával neú-
nosný hluk. Obsluha bagru nebyla schopna
strá�níkùm pøedlo�it povolení na noèní sta-
vební práce a na celé stavbì se nenacházela
�ádná kompetentní osoba. Strá�níci sepsali
úøední záznam. Jak stavební firma ru�ení noè-
ního klidu vysvìtlí a jakou �odmìnu� za to do-
stane, bude pøedmìtem správního øízení�

Dozorèí metra ze stanice Zlièín oznámil, �e jim
do koleji�tì spadl opilý mu� a odmítá ho opustit.
Museli kvùli nìmu vypnout pøívod proudu a pøe-
ru�it dopravu. Strá�níci si mu�e pøevzali do své
péèe a zjistili jeho toto�nost�

V neobvyklou dobu a na nezvyklém místì �
patnáct minut po pùlnoci a v metru � nalezli
strá�níci dva chlapce bez doprovodu dospìlé
osoby. Nezletilci s nimi odmítli komunikovat
a tak se strá�níci nedoèkali �ádného kloudné-
ho zdùvodnìní. Netrvalo dlouho a hned se
v�e objasnilo: po tøináctiletém Pavlovi a deví-
tiletém Jakubovi bylo toti� vyhlá�eno policej-
ní pátrání. Proto strá�níci pøedali oba milé
chlapce na nejbli��í policejní stanici�

Ve tøi hodiny ráno pøi kontrole v Dejvicích na-
lezli strá�níci z Prahy 6 pøed skladem stavebnin
dva roztr�ené papírové pytle. Jejich obsah tvoøilo
lepidlo. O patnáct metrù dál strá�níci objevili dal-
�í ètyøi balení. Pojali podezøení, �e kdosi vykradl
sklad. Nedaleko od místa èinu spatøili zøetelnou
stopu zpùsobenou svìtlým prá�kem, stejným jako
obsah roztrhaných pytlù. �li po stopì a záhy v ne-
daleké ulici spatøili mu�e, který nesl podobný papí-
rový pytel. Strá�níci dotyènému poèali klást zvída-
vé otázky. Dozvìdìli se, �e nese stavební lepidlo,
které koupil v restauraci za padesát korun. Po
chvíli v�ak uvedl, �e za sto korun. Jméno prodá-
vajícího samozøejmì neprozradil. Strá�níci na
místo pøivolali policejní hlídku, která si zadr�ené-
ho pachatele pøevzala k dal�ímu �etøení�

V pùl ètvrté ráno se strá�níci z Prahy 6 do-
zvìdìli, �e v ulici Nad Octárnou neznámí mu�i
odná�ejí z objektu vodárny souèástky z barev-
ných kovù. Strá�níci zjistili, �e v zadní èásti
objektu chybìjí mìdìné parapetní plechy, kte-
ré pak nalezli v igelitovém pytli poblí�. Zajisti-
li místo èinu a vyrozumìli PÈR. Po chvíli se
k vodojemu pøiblí�il podezøelý mu�, který,
kdy� vidìl strá�níky, dal se na útìk. Byl ale do-
sti�en a pøedán policejní hlídce�

Na centrální operaèní støedisko mìstské poli-
cie telefonovala �ena, která se stala svìdkem
hrùzného èinu. Neznámý mu� na Ra�ínovì ná-
bøe�í ubil pøed zraky kolemjdoucích labu�. Ani ne
za minutu se na tísòové lince ozval dal�í svìdek
s tím, �e nìjaký mu� u Vltavy kuchá labu� no�em.
V�ímaví obèané se pokusili pachatele pozdr�et
tím, �e mu v�emo�nì radili, jak musí labu� od-
nést, jak s ní má nalo�it, napø. zabalit ji do igeli-
tového pytle apod. Tím ho zamìstnali natolik, �e
si ani nev�iml pøíjezdu strá�níkù, kteøí ho na mís-
tì zadr�eli�

MÌSTSKÁ POLICIE

Programová nabídka Planetá-
ria se bude øídit pøedev�ím tím,
co zajímavého nám pøipraví ves-
mír a co zajímavého se bude dít
pøi jeho dal�ím dobývání. Na
hvìzdárnì chceme náv�tìvní-
kùm pøedev�ím ukazovat skuteè-
ný vesmír, v Planetáriu vesmír
za ka�dého poèasí, promítaný
speciálním zaøízením na umìlou
hvìzdnou oblohu. Programy, kte-
ré máme v Planetáriu, lze rozdìlit
na programy pro �koly, které tvo-
øí vìt�inu na�ich náv�tìvníkù,
a na programy pro veøejnost: po-
øady pro celou rodinu, poøady
speciálnì pro dìti a mláde� a od-
poèinkové veèerní programy. 

Jaká je souèasná nabídka
�rodinných� poøadù?

Jde napøíklad o sobotní a ne-
dìlní odpolední programy od 15
a 17 hodin, které jsou u� tradiènì
vìnovány jednak historickým za-
jímavostem pra�ské a èeské as-
tronomie, jednak zále�itostem
souèasným a budoucím. V sobotu
a v nedìli v 10 hodin k nám u�
tradiènì pøicházejí rodièe s dìtmi.
Pro nì jsou pøipraveny speciální
astronomické pøíbìhy a pohádky,
v�dy ka�dou první nedìli v mìsí-
ci realizujeme diskusní program
pro zvídavé dìti, kde se samy dìti
mohou ptát na to, co je zajímá. 

Co naopak nabízíte �ko-
lám?

Sna�íme se, aby tyto poøady
byly co neatraktivnìj�í, v�dy�
dìti, které nás nav�tíví, jsou po-

tenciálními dal�ími náv�tìvníky
ve volných dnech. �kolní progra-
my pokrývají ve�keré programy
související s astronomií, s lety do
kosmického prostoru, které se na
základních a støedních �kolách
probírají. 

A jaký je charakter veèer-
ních poøadù? 

Ka�dý veèer kromì pátku je
vìnován hvìzdám a laseru. Tyto
poøady svým zpùsobem nemají
ve svìtì obdoby. Dr�íme se pøi-
tom velmi pøísnì souvislosti
s vesmírem, ale nechceme zatì-
�ovat náv�tìvníky pøemírou fak-
tù. Jde spí�e o pøíjemné posezení
pod hvìzdami a o podnìty k za-
my�lení o vesmíru, o hvìzdách,
o na�í minulosti a budoucnosti.
Rád bych pozval náv�tìvníky na
leto�ní jaro, kdy bychom se chtì-
li mimo jiné zamìøit na mimo-
zem��any, na otázku �ivota ve
vesmíru, na otázku pátrání po mi-
mozemských civilizacích a hle-
dání jiných planet ve vesmíru. 

Chystáte se prý také sta-
vìt� 

V Praze jsou kromì planetária
dvì hvìzdárny. První z nich je ta
nejznámìj�í � �tefánikova, první
lidová hvìzdárna nového typu,
která slou�í veøejnosti od dva-
cátých let a men�í hvìzdárna
v Ïáblicích, kde jsme na konci
loòského roku instalovali novou
aktuální astronomickou výstavu.
Zde bychom díky finanèní dota-
ci od magistrátu letos rádi usku-

teènili zajímavou pøístavbu, která
by podstatnì roz�íøila mo�nosti
pro náv�tìvníky.

Spolupracuje pra�ské Pla-
netárium také se zahranièní-
mi odborníky?

Máme rozsáhlé kontakty ze za-
hranièními institucemi podobné-
ho druhu. Jsme zapojeni do po-

mìrnì �iroké spolupráce v rámci
mezinárodní organizace planetá-
rií a logickým vyvrcholením
jsou náv�tìvy zahranièních kos-
monautù u nás. Díky práci na�í
instituce se dostala na�e vlajka
i do oficiálního emblému ame-
rického programu Casinni, co�
je kosmická sonda, která se vy-
dala v roce 1997 na cestu k pla-
netì Saturn. Na�e vìdecké oddì-
lení se podílí na zpracovávání
dat z této a dal�ích kosmických
sond, týkajících se analýzy a de-
tekce kosmického prachu.

Nezapomínáme ani na ta-
lentovanou mláde�?

U� po desetiletí se u nás konají
astronomické krou�ky mláde�e.
Z nich se pak mj. rekrutují na�i
odborní pracovníci. V této chvíli
mohu øíct, �e v�ichni odborní pra-
covníci, kteøí jsou u nás zamìst-
náni, pro�li takovouto líhní. Dou-

fám, �e i mùj nástupce je skryt
v nìjakém krou�ku. Jednou
z akcí, které poøádáme pro mláde�
v oblasti kosmonautiky, je ka�do-
roèní jarní konkurs o úèast èes-
kých støedo�kolských studentù na
tzv. kosmickém kempu v USA.
Dva vybraní vítìzové jsou vysláni
do USA, cestu si platí sami, ame-
rická NASA hradí pobyt, pøi
nìm� si mohou ovìøit výcvik kos-
monautù. Podrobnìj�í informace
o programech Planetária mohou
zájemci získat na internetové ad-
rese: www.planetarium.cz. (ist)

Na jaøe se v Planetáriu objeví mimozem��ané
Pra�ské Planetárium a hvìzdárna patøí u� tradiènì k vy-

hledávaným místùm v hlavním mìstì. Zeptali jsme se pro-
to øeditele Ing. Marcela Grüna na novinky, které se svými
kolegy chystá pro náv�tìvníky v leto�ním roce. 

�ivot se v pra�ské ZOO nezastavil ani bìhem
zimních mìsícù. Gorily, �irafy i dal�í zvíøata si
zvykala na nové pavilony a doèkali jsme se
i pøírùstkù. Prvním mládìtem, které se narodilo
v novém Africkém domì, byl sameèek �irafy
Rothschildovy. Narodil se 12. 12. 2001 a dostal
jméno Simon (èteno Sajmon). U� za týden se
seznámil s ostatními èleny stáda a dnes ho mo-
hou náv�tìvníci sledovat pøi dovádìní v pro-
storné vnitøní ubikaci. Tìsnì pøed Vánocemi
jsme se radovali z dal�ího vzácného pøírùstku �
samièky antilopy beisy, která je ve své africké
domovinì na pokraji vyhubení. Prvním pøírùst-
kem roku 2002 byla dvojèata jihoamerického
prasátka pekari páskovaného. Tøeba�e se naro-
dila do zimy, nijak jim to nevadilo a brzy bìha-
la ve snìhu za svou matkou.

V nejbli��í dobì zaèneme s nìkterými sta-
vebními úpravami. Patøí mezi nì rekonstrukce
hlavního vchodu a vybudování nového vchodu
a parkovi�tì na severní stranì areálu zoologické
zahrady. Na jaøe dokonèíme stavbu výbìhu pro
jihoamerické �elmy nosály.

Romana Andìrová,
ZOO Praha

Co nového v pra�ské ZOO? Antilopy, �irafy, pekari�

Samice pekari páskovaného s jednodenním
mládìtem Foto: Vladimír Motyèka Mládì �irafy Rothschildovy � Simon

Vì�tí øeditel Grün Praze ��astnou budoucnost? Foto: Karel Cudlín

Mìstská policie bilancuje své loòské pùsobení 

Foto: V. Motyèka

Foto: Petr Kahoun
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S pøísnìj�ími podmínkami se od Nového roku
setkávají v�ichni zájemci o pronájem veøejných
prostranství v parcích na území Prahy 2. Týká se
to zejména poøádání hudebních produkcí, spole-
èenských a charitativních akcí, filmování apod.
Rada mìstské èásti Praha 2 rozhodla o zpøísnìní
podmínek pøedev�ím v oblasti úrovnì hluku, bez-
peènosti, ochrany �ivotního prostøedí a èistoty.

Ji� celkem 13 kamer sleduje od poloviny ledna
dìní na Praze 6. V rámci mìstského kamerového
systému, zamìøeného na poulièní kriminalitu, tak
patøí Praha 6 mezi mìstské èásti s nejhust�í sítí ka-
merových stanovi��.

Mìstská èást Praha 4 organizuje sportovní
mítink pro seniory s názvem Sport SEN. Pokud
se do 30. èervna 2002 pøihlásí dostateèný poèet
zájemcù star�ích �edesáti let, kteøí budou mít
zájem soutì�it v disciplínách atletika, cyklisti-
ka, kajak, lukostøelba, ku�elky, petang a �achy,
o�ijí od 6. do 8. záøí sportovi�tì na Dìkance,
cyklostezka v Braníku a plavecký stadion v Po-
dolí nebo na Zeleném pruhu.

Od 11. února je omezena doprava v èásti Seifer-
tovy ulice v Praze 3 u �eleznièního podjezdu. A� do
konce srpna zde bude uzavøen jízdní pruh ve smì-
ru od námìstí Winstona Churchilla ke køi�ovatce
Bulhar. Øidièi mohou uzavøené místo objí�dìt po
tramvajových kolejích.

Nezvykle a� u soudu by mohl zøejmì skonèit
vleklý spor vedení mìsta s mìstskou èástí Libu�
o to, zda je libu�ská radnice oprávnìna po�ado-
vat od rodièù mimopra�ských dìtí tisíc korun
mìsíènì za pobyt v mateøské �kolce. Podle plat-
né mìstské vyhlá�ky mají toti� v�ichni rodièe za
své ratolesti umístìné ve �kolkách platit tøi sta
korun mìsíènì. V Libu�i v�ak zastupitelé v loò-
ském roce odhlasovali zvý�ení této èástky pro
rodiny, které �ijí mimo území hlavního mìsta.

Na lince è. 200 z Bohnic do Hole�ovic jezdí nový
nízkopodla�ní kloubový Citybus. Tento typ bude po-
stupnì nahrazovat kloubové autobusy Karosa
B741. Nový model splòuje zpøísnìnou exhalaèní
normu a má øadu výhod pro ménì pohyblivé pasa-
�éry. Novým prvkem autobusu, který má kapacitu
40 míst k sezení a 116 k stání, je oboustranný boè-
ní elektronický transparent, který slou�í cestujícím
ke snadnìj�ímu pøehledu o trase a pohybu vozidla.

Soutì� o pronájem �esti bytù za neregulova-
né nájemné vyhlásila mìstská èást Praha 7. Zú-
èastnit se jí mohou obèané, kteøí bydlí na Praze
7 minimálnì pìt let. Radnice nabízí 3 byty o jed-
né místnosti a dále jeden jednopokojový, jeden
dvoupokojový a jeden tøípokojový byt. Byty
jsou zaøazeny do jedné z etap privatizace a bu-
dou nabídnuty k odkoupení.

Od bøezna bude fungovat v budovì radnice Pra-
hy 5 energetická poradna. Otevøena bude ka�dý
ètvrtek od 8 do 18 hod. Informace o úsporách ener-
gie a vyu�ití jiných zdrojù budou obèanùm mìstské
èásti poskytovány zdarma.

Z MÌSTSKÝCH ÈÁSTÍ

Zpøísnìné podmínky pronájmù

Po pøeètení lednových Lis-
tù hl. m. Prahy mi to nedalo,
abych Vás neupozornil na
drobný detail ohlednì �nové-
ho� názvu ulice Dopplerova
v Petrovicích. Je�tì dle plánu
Prahy z r. 1992 se takto jme-
novala jedna zdej�í ulice. Ná-
slednì (zhruba v roce1994)
byla z pro mne dost nepocho-
pitelných dùvodù (èeho se asi
prof. Christian Doppler do-
pustil?) pøejmenována na Ja-
novskou. Nyní, kdy� se jmé-
no Dopplerova opìt vrací ulici
o cca 500 m vedle a mizí ná-
zev Lazarevova, jen doufám,
�e po èase nìkoho zase nena-

padne takto pøejmenovat dal�í
komunikaci a pokraèovat v uliè-
ních �katulatech (jestli není nic
vá�nìj�ího na práci, podívejte
se laskavì kolem sebe).

Miroslav Havlíèek,
Praha 4-Nusle

Snaha o pøipomenutí slavného
fyzika Dopplera pojmenováním
nìkterého veøejného prostranství
je starého data: v dubnu 1991
byla pøejmenována tehdej�í uli-

ce Mikojanova v Horních
Mìcholupech na Dopplerovu,
ale v únoru 1993 byla tato ulice
na základì podnìtu mìstské èás-
ti znovu pøejmenována, a to na
Janovskou, aby byl vytvoøen te-
matický celek s ostatními názvy

podle italských mìst. Poèítalo se
ov�em s tím, �e se v krátké dobì
najde pøíle�itost k pøipomenutí
Dopplera jinde. Vhodné jsou
Petrovice, kde názvy ulic pøipo-

mínají slavné fyziky. Z konzul-
tací a jednání mìstské èásti Pra-
ha-Petrovice, místopisné komise
Rady hl. m. Prahy, odboru ob-
èanskosprávních agend Magist-
rátu hl. m. Prahy a dal�ích vze�el
návrh pøejmenovat Lazarevovu
na Dopplerovu. Jedná se o velmi
pohledné a dùstojné veøejné pro-
stranství, po jeho� obou stranách
se nacházejí �kolské areály.
O pøejmenování rozhodla Rada
hl. m. Prahy na základì pøedkla-
du radního ing. Jana Tomèíka
18. prosince loòského roku.

M. J. Kosek,
asistent radního hl. m. Prahy

pro oblast �kolství

Dìkuji za zpøíjemnìní chøipkových patá-
lií. Listy jsem vidìla a èetla poprvé a hned
mì zaujaly. Táòa Exnerová, Praha 3. * Vá-
�ená redakce listù, velice se mi líbí va�e no-
viny, ale bohu�el jsem je neobjevil ve své
schránce, ale úplnì nìkde jinde! Tímto e-
-mailem Vás moc prosím, jestli by nebylo
mo�né, abych i já a ostatní
obyvatelé Prahy 9-Letòan,
dostávali Va�e noviny do
schránek (a to v�e zdarma)!
Michal.Pavelka@�cz. * Zdra-
vím srdeènì celou redakci.
Odpus�te mùj �krasopis�. Je
mi 90 a pùl roku. Vá� mìsíè-
ník se mi moc líbí a ráda ho
ètu. Marie Hloucalová, Praha
8. * Jsme Pra�áci ze Smícho-
va. Bylo by dobré dáti do
�Listù�, kam za poznáním, tøe-
ba o prohlídkách s odborným
prùvodcem, které se dìlají
a o kterých se dovídáme z ji-
ných zdrojù. Dále tøeba právní
poradnu pro otázky a odpovì-
di na problémy a pøipomínky
na vylep�ení na�eho mìsta
a bydlení. Man�elé Klegrovi. *
Tì�ím se na seriózní informa-
ce o plnìní rozpoètu HMP
v prùbìhu roku 2002. Napø. se mi zdá nepo-
mìr mezi odsouhlasenými výdaji na rekon-
strukci �vandova divadla (162 mil.) a napø.
na bì�né výdaje na bezpeènost (116 mil.).

Existují nìjaké úlevy èi podpory pro vlast-
níky rodinných domkù? Stáòa Zvìøinová,
Praha 9. * Jsme oba invalidní (ZTP � se-
dmdesátiletí) a nelíbí se nám vysoké poplat-
ky za odpady. Vìt�í èást roku �ijeme mimo
Prahu. Poraïte nám, prosím!!! Dìkujeme.
V. a E. �itovi, Praha 4. * Srdeènì Vás

v�echny zdravím a mohu-li prosit, netisknì-
te text do èervené barvy, je tì�ko k pøeètení
i s lupou a v Praze �ije té� velký poèet star-
�ích obèanù. Pøípadnì a� je text v bílé bar-

vì. Dìkuji. Libu�e Pecková, Praha 7. *
S velkým zájmem proèítám celý obsah l.
èísla �Listù� v novém roce a díky za nì.
Pøeji Vám hodnì pracovních i osobních ús-
pìchù. Antonín Vin�, Praha 4. * �koda, �e
nemám pøede�lé výtisky. Jsou tu velmi zají-
mavé informace. Úøad mìstské èásti Praha

10 vydává také svùj ètrnáctideník,
kde jsou uvedena místa, na nich�
je mo�no výtisky obdr�et. Mù�ete
mi zaslat adresu, kam je mo�né si
pro vá� mìsíèník docházet? Byla
to zøejmì ��astná náhoda, �e se to
nové èíslo objevilo v na�í schrán-
ce. Ing. Franti�ek Urban, Praha
10. * Pøeèetl jsem si rozhovor
o odpadech. Je jen dal�ím potvr-
zením mizerné úrovnì øízení této
problematiky v Praze i nepoøád-
kù, které v této oblasti panují nì-
kolik let. Jan Èervinka. * Listy
jsou potøebné, ale ménì vyná�ejte
èleny Rady. Malinko to pùsobí
jako �kultík osobnosti� tìchto
lidí. Nechte té� prezentovat názo-
ry øadových zastupitelù (i opoziè-
ních), pøíp. celých politických
klubù. Monika Hoøení, Praha 4. *
Zaujal mì èlánek o výstavì v Mu-
zeu hl. m. Prahy o povodních. Vý-

stavu jsem pak nav�tívil dokonce dvakrát.
Uvítal bych, a mo�ná i jiní, názornìj�í zpù-
sob vysvìtlení, jinak je výstava prvotøídní.
Karel Vlèek, Praha 4.

Kamerová stanovi�tì na Praze 6

Praha 4 uspoøádá sportovní hry pro seniory

Omezení dopravy v Praze 3

Dojde skuteènì na soud?

Akce a reakce

Praha má nový Citybus

Praha 7 nabízí byty k pronájmu

Bezplatná poradna pro obyvatele Prahy 5

Jednou vìtou z desítek va�ich dopisù

Napsali jste nám o svém sídli�ti (II)
Bydlíme ji� víc jak 10 let na

sídli�ti v Letòanech a v posled-
ních dvou letech se na�e sídli�tì
dostalo na velmi vysokou úroveò
a troufám si øíct, �e je z pra�ských
sídli�� to nejlep�í. Mimo jiné tu
máme plavecký stadion, zimní
stadion, staví se kino a jsou tu
i dvì høi�tì s umìlým trávníkem
a spoustu dobøe udr�ovaných dìt-
ských høi��. 

Bydlet na sídli�ti mi tedy vùbec
nevadí, spí�e vyhovuje! Paneláky
jsou celkem nové, a tak se zatím
nemusíme starat o jejich opravu!
To v�ak jednou taky pøijde.

Ingrid (39)

Bydlím v jednom z prvních síd-
li��, postaveném zaèátkem �ede-
sátých let v Praze 10-Male�icích,
�el, do dne�ní doby v�ak nedo-
konèeném. Desítky let nám hyzdí
pøímo uprostøed sídli�tì u hlavní
ulice nezastavìná plocha, oploce-
ná ji� z èásti ponièeným plotem,
kde nám radní snad pøed ka�dým
volebním obdobím slibují zkul-
turnìní èi dostavìní chybìjící ob-
èanské vybavenosti.

Jana Kalerová

Bydlím sedmý rok na Ji�ním
Mìstì. V�echno je dobré, nájem-
né pøimìøené, zásobování a sí�

obchodù k bì�nému �ivotu dobré,
knihovna (teï právì v rekonstruk-
ci) vynikající. Chybí tu ale koste-
ly, bazén, knihkupectví, kavárna.
Dobré je i to, �e radnice 11 dìlá
co mù�e, aby se tady �ilo lépe.
Klobouk dolù! Jen namátkou: po-
vrchovì se upravují domy, vylep-
�ují dìtská høi�tì atd., kulturních
akcí je tu stále víc. Máme tu do-
konce nové tradice, napøíklad
ka�doroèní Balónománii.

Ná� dùm má ale jednu velikou
vadu � jedny asociální nájemní-
ky (podotýkám, �e to nejsou Ró-
mové). Vykrádají byty, sklepy,
devastují dùm. Asociální chová-
ní nikoho nezajímá, v�e se musí
dokazovat u soudu, ostatní ná-
jemníci se bojí a co je platný je-
den svìdek, kdy� poèetní èleno-
vé oné rodiny v�dy budou tvrdit,
�e u dané neplechy vùbec nebyli?

Jak se mi tedy �ije na sídli�ti?
Za pancéøovanými dveømi bytu
vcelku dobøe.

Helena Beguivinová

Bydlím v Bohnicích od roku
1976. Za celou dobu nebyly polo-
�eny betonové dla�dice na pì�inu
kolem domu. Kdy� pr�í, nazývám
v duchu Bohnice jako Bahnice.
Pøikládám to tomu, �e do Bohnic
byli lidé sestìhováváni z venkova,

a jsou tudí� bahnu zvyklí. V 91.
roce mi z radnice z Prahy 8 sdìli-
li, �e na úpravu pì�in budou pení-
ze za dvacet let�

H. Navrátilová

Bydlím v obecním domì na
Praze 3 a vìøte, �e noci v panelá-
ku jsou pro mì stra�ící mùrou. Pro
syèení � huèení stroje a zápachy
nemohu vydr�et v posteli a tak
noci trávím v létì na lod�ii,
v zimì chozením po bytì a èeká-
ním, a� se �kdosi� uráèí dodr�o-
vat noèní klid, co� je velmi èasto
a� k ránu. Mnohokrát jsem se sna-
�ila na rùzných institucích dosáh-
nout toho, aby po 22. hodinì byl
v domì klid � marnì. Vìøte, jsem
z toho moc smutná, �e nelze takto
banální vìc vyøídit.

Vlasta Svobodová

Lituji lidi, kteøí bydlí v bytech
spravovaných obvodním úøadem
Praha 9. Mám známé na Proseku:
32 let nemalováno, shnilá okna,
kuchyòské linky, podlahy, v�ude
táhne, ucpané odpady, �patné vo-
dovodní rozvody, výtah hrùza.
Majitel domu prostøednictvím ob-
vodního úøadu plní jen tu povin-
nost, �e vybírá prostøednictvím
nìjaké pofiderní firmy nájemné.
Závidím obvodùm, kde starostové

a úøedníci pracují na profesionální
úrovni�

Adéla Martenová

Je mi 35 let a jsem tøetím rokem
na mateøské dovolené. V Zahrad-
ním Mìstì �iji od svého narození.
Z dìtství si sídli�tì pamatuji jako
�edivé a opu�tìné. Bývaly tu dvì
vìt�í samoobsluhy, pár hospod,
a to bylo v�echno. Za nákupy a za
kulturou se jezdilo do centra.
V centru se �ilo a na sídli�ti spalo.
Dnes je tomu jinak. Støed mìsta je
kosmopolitní. Promìnil se ve vý-
kladní skøíò � krásnou, záøící
a drahou. �ivot se posunul jinam.
Tøeba na �i�kov, který dnes tepe
svým vlastním srdcem.

I Zahradní Mìsto se probralo
k �ivotu. Vznikla øada veselých
dìtských høi��, zeleò je peèlivì
udr�ovaná, objevily se hospùdky
a obchody a dokonce jsme tu
mìli i vlastní kino. Ne� se nám
narodilo dítì, jezdila jsem domù
jenom spát. Teprve na mateøské
pøi procházkách s koèárkem
jsem si v�imla, kolik se toho
u nás na sídli�ti zmìnilo k lep�í-
mu. Pøes den nemám potøebu
ují�dìt ze sídli�tì pryè, proto
bych uvítala zamìstnání v místì
nebo v blízkém okolí.

Eva Zboøilová

Dnes jsem náhodnì sebral jeden výtisk Listù, který byl pohozený pøed jed-
ním domem v Perlovce. Tak jsem jej �prostudoval� a vylu�til køí�ovku.
V pøíloze zasílám starý pohled, který se vám mo�ná hodí pro archiv.
Zdravím vás a pøeji hodnì zdraví a dobrých nervù. Jan Hajný, Praha 1.

Máte zájem o na�e noviny?
Chcete, aby byly distribuovány nejen do va�í

schránky, ale i do nemocnice, domova dùchod-
cù, jiné státní nebo nestátní instituce èi sou-
kromé firmy? Sdìlte nám prosím vá� zájem.

tel.: 02/410 90 411
e-mail: listy@log.cz



15ÚNOR 2002

Dne 9. února 1547 byly bez ohledu na panovníkùv
zákaz svolány schùze velkých obcí (tj. v�ech plno-
právných mì��anù) Starého a Nového Mìsta pra�-
ského. Po bouølivé diskusi rozhodly, �e odmítnou
naøízení krále Ferdinanda I. o svolání zemské hoto-
vosti na pomoc jeho bratru císaøi Karlu V. v boji pro-
ti nìmeckým protestantùm. O den pozdìji Staro-
mìst�tí a Novomìst�tí uzavøeli dohodu o spoleèné
obranì pro pøípad, �e by je panovník chtìl za od-
mítnutí poslu�nosti trestat. V následujících dnech
probíhala horeèná jednání s dal�ími mìsty a kali�-
nickými stavy, jejich� dùsledkem bylo, �e k odmítnu-
tí zemské hotovosti a k obranné smlouvì pra�ských
mìst se mezi 12. a 15. únorem pøipojilo nìkolik set
nekatolických �lechticù a v�echna královská mìsta
s výjimkou Plznì, Èeských Budìjovic a Ústí nad La-
bem. Vznikl spolek odbojných stavù, jeho� vedení
tvoøili ètyøi páni, ètyøi rytíøi a kon�elské sbory obou
pra�ských mìst. Sídlem spolku byla Staromìstská
radnice. �Pøátelské sne�ení� o 57 èláncích, pøijaté na
snìmu úèastníkù spolku v bøeznu 1547 v pra�ském
Karolinu, se stalo nejen soupisem stavovských stí�-
ností, ale také uceleným programem protihabsbur-
ského stavovského odboje. Staromìst�tí a novo-
mìst�tí kon�elé i jejich �lechtiètí spojenci se v�ak
ukázali �patnými vùdci povstání a je�tì hor�ími poli-
tiky. Jejich nerozhodnost a neprozíravost pøivedla
po neèekané doèasné porá�ce nìmeckých protes-
tantù (v dubnu 1547) první èeský stavovský odboj
k naprostému ztroskotání. Porá�ka mìla pro politic-
ké a hospodáøské postavení Prahy i ostatních krá-
lovských mìst nedozírné a osudové následky.

Chirurgie po celá staletí nebyla disciplinou vìdec-
ké medicíny a vìcí vysoko�kolsky vzdìlaných léka-
øù, nýbr� zále�itostí rutinní praxe a zku�eností, které
nasbíraly generace více èi ménì kvalifikovaných vo-
jenských i civilních ranhojièù. A� do ètyøicátých let
19. století se také obe�la bez narkózy a zpravidla
i bez umrtvení èi jakékoli soustavnìj�í snahy o zmír-
nìní bolesti pacientù, kteøí byli èasto doslova obìtmi
drastických chirurgických zákrokù. K významným
pøedstavitelùm medicíny, kteøí usilovali o zmìnu toho-
to pojetí chirurgie, patøil vrchní lékaø pra�ské nemocni-
ce Milosrdných bratøí Na Franti�ku, P. MUDr. Celestin
Opitz (+ 1866). Sám zaèínal jako absolvent ranhojiè-
ského kurzu bez vy��ího vzdìlání, postupnì se v�ak
dopracoval k rozsáhlým odborným znalostem i k titu-
lu doktora medicíny a chirurgie. Jako èlen øádu Milo-
srdných bratøí byl nejen jedním z pøedstavených ne-
mocnice, ale posléze i pra�ským provinciálem øádu.
Jeho odborná povìst pøekroèila hranice rakouského
mocnáøství a údajnì jen smrt zabránila jeho povolá-
ní do Øíma, kde se mìl stát osobním lékaøem pape-
�e Pia IX. (1846�1878). Dne 6. února 1847 provedl
C. Opitz ve své nemocnici chirurgickou operaci, pøi
které poprvé pou�il éterovou narkózu, je� byla èer-
stvou novinkou, av�ak rychle se ujímala  v pøedních
evropských nemocnicích. Opitz svùj experiment
s narkózou odbornì nepublikoval a pøenechal jeho
dal�í rozpracování i zveøejnìní lékaøùm pra�ské uni-
verzitní kliniky v èele s prof. Pithou. 

Dne 21. února 1852 zakoupil továrník Franti�ek
Ringhoffer soubor pozemkù na Smíchovì mezi dne�-
ními ulicemi �tefánikovou, Plzeòskou a Kartouzskou.
Zaèal zde budovat nový závod, kam pøenesl výrobu
z rodinného podniku, který jeho dìd Franti�ek, chudý
kotláøský tovary� z Uher, zalo�il ji� roku 1771 v areá-
lu zru�eného kostela, fary a �koly P. Marie na Lou�i
na Mariánském námìstí. Otec Josef Ringhoffer pod-
nik, který úspì�nì vyrábìl pøedev�ím kotle pro pivo-
vary, roz�íøil a pøenesl do Mariánské (dne�ní Ople-
talovy) ulice na Novém Mìstì. Snad blízkost dvou
nejvìt�ích pra�ských nádra�í inspirovala Franti�ka
Ringhoffera ml. ke zmìnì výrobního programu, a tak
v novém továrním areálu na Smíchovì byla pøed
koncem roku 1852 zahájena výroba �eleznièních va-
gonù. K vagonce postupnì pøibyla slévárna a kotlár-
na, k výrobì nákladních vagonù se pøidru�ila výroba
lokomotivních tendrù (1854) a vagonù osobních
(1863). Na pøelomu 19. a 20. století byl smíchovský
Ringhofferùv závod nejvìt�í vagonkou a jednou
z nejvìt�ích továren v rakousko-uherské øí�i. (vl)
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Z více ne� ètyø set lu�titelù jsme vylosovali deset výhercù, kteøí budou odmìnìni vstupenkami na akce Obecního domu: Ing. M. Brejcha,
Praha 4, J. Du�átko, Praha 10, F. Dlouhý, Praha 6, O. Èápová, Praha 2, man�elé Do�káøovi, Praha 8, Z. Hána, Praha 6, J. Milec, Praha 4,
M. Hloucalová, Praha 8, L. Mlynaøíková, Praha 8 a V. Buèková, Praha 6. Tajenku této køí�ovky v redakci oèekáváme do 28. února.

Trendu vývoje obyvatelstva
zpravidla odpovídá výstavba no-
vých domù a bytù. Také v pra�ské
aglomeraci v prùbìhu 19. století
vyrostla celá pøedmìstská (satelit-
ní) mìsta o mnoha tisících domù
a desítkách tisíc bytù. Ta se 1. led-
na 1922 stala souèástí novì vytvo-
øené Velké Prahy. Zatímco pùvod-
ní pra�ské sedmimìstí v roce 1910
mìlo 218 000 obyvatel a 5 340
domù, Velká Praha èítala 676 000
obyvatel v 19 000 domech.

A� do konce 19. století zcela
pøevládala stavba velkých èin�ov-
ních domù, v nich� se nacházely
i luxusní pøíbytky vy��í spoleèen-
ské tøídy. Postupnì se módní for-
mou bydlení mìstských elit staly
výstavné vily a jako skromnìj�í
varianta individuálního obydlí se
objevil mìstský rodinný domek.
V období první republiky v Praze
vedle bì�né ulièní zástavby ná-
jemních domù vyrostly celé ex-
kluzivní vilové ètvrti (Oøechovka,
Baba) a sídli�tì úøednických èi uèi-
telských rodinných domkù (Spoøi-
lov). Pøevládala soukromá a dru�-

stevní výstavba bytù, významný
byl i pøímý podíl mìsta, které
v období 1920�1938 postavilo 353
èin�ovních domù, 278 rodinných
domkù, 161 barákù (tj. domù bez
sklepù a pùd), 7 domù pro �delo-
�ované� (dne�ním termínem bez-
domovce) a mìstskou noclehárnu
ve Vysoèanech. Úhrnem bylo v pr-
vorepublikové Praze zbudováno
23 000 domù a v nich pøes 150 ti-
síc nových bytù. Poèet obyvatel
dosáhl 962 000 (1938). 

S bytovou výstavbou mezivá-
leèného období se jen stì�í mohlo
mìøit pováleèné padesátiletí. Tepr-
ve poèínaje rokem 1961 produkce
bytù dosáhla kvantitativní úrovnì
první republiky. Stalo se tak díky
orientaci na urbanisticky spornou
a architektonicky málo kvalitní
prùmyslovou výstavbu velkých
panelových sídli��, ochuzenou na-
víc zpravidla o podstatnou èást pù-
vodnì projektovaných staveb tzv.
obèanské a kulturní vybavenosti.
V nejúspì�nìj�ích letech 1977
a 1978 bylo dokonèeno roènì ne-
celých 11 000 bytù, kde�to ve

�pièkových meziváleèných letech
1928 a 1932 to bylo více ne� 14 ti-
síc bytù. Pøesto výstavba témìø
250 000 bytù v období 1948�1989
pøispìla k zaøazení Prahy mezi mi-
lionová evropská velkomìsta.

Bytový problém patøí k pra�-
ským specifikùm. Ji� od první svì-

tové války zde existuje trvalý ne-
dostatek bytù a po celá desetiletí
se hovoøí o �bytové krizi�. Nevy-
øe�il ji ani nynìj�í pokles poètu
obyvatel, ani spoleèenskopolitic-
ký, ekonomický a majetkový pøe-
vrat, k nìmu� do�lo po roce 1989.
Se sni�ováním  poètu obyvatel ko-

responduje toti� je�tì strmìj�í  po-
kles bytové výstavby. Nedávno
zveøejnìný údaj, �e v roce 2001
bylo v Praze dokonèeno 4 000
bytù, znamená, �e se dnes staví
pouze tolik bytù jako ve váleèných
a krizových letech (1914�1923,
1941�1948) a za komunistické

�industrializace� (1949�1956). Je
otázkou, zda jde o projev hlub�í
systémové restrukturalizace mìsta
na prahu 3. tisíciletí, nebo jen dù-
sledek víceménì nahodilého sou-
bìhu øady politických a sociálnì-
ekonomických pøíèin.

Václav Ledvinka

Praha v èele stavovského odboje 1547

Zavedení narkózy v nemocnicích

Vznik smíchovské vagonky

Historické ohlédnutí: Obyvatelstvo, byty a bytová politika
Poprvé za celé období vývoje Prahy jako sjednoceného

moderního velkomìsta (tedy od  roku 1784) se zastavil po-
pulaèní rùst metropole a poèet jejích obyvatel zaèal do-
konce trvale klesat. Zatímco v roce 1991 dosáhlo hlavní
mìsto vùbec nejvy��í mety 1 212 010 obyvatel, o deset let
pozdìji, k 31. 12. 2000, se poèet Pra�anù sní�il ji� o více
ne� 30 000, na 1 181 126 osob. 
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